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Lühidalt
• „Minu Euroopa“ kam-

paaniaga jõudis Järvamaale 
neli Euroopa Liidu lippu nei-
le, kes selleks soovi avaldasid. 
Teiste seas andis Euroopa Ko-
misjoni Eesti esindus lipu ka 
Imavere koolile. Kolme kuu 
jooksul jagati koolidele, las-
teaedadele, külaseltsidele ja 
omavalitsustele laiali 107 lippu.

• Järva vald sai KredExist 
lammutamistoetust veel kahele 
objektile. Need on katlamaja 
ehitised aadressiga Piibe mnt 
18, Aravete alevikus, kus töö-
de eeldatav kogumaksumus on 
180 000 eurot, sellest toetus 162 
000 eurot, ja ühiselamu Järva-
Jaanis, Lai tn 2, kus tööde ko-
gumaksumus on 50 000 eurot, 
sellest toetus 45 000 eurot.

• 11. jaanuarist asub Ara-
vete Benu apteek uuel aad-
ressil Aravete alevikus, Piibe 
mnt 16 (endistes postkontori 
ruumides). Apteek on avatud 
E–R kella 9–18ni, L 10–14ni.

• Hanke võitis ja Koigi 
kooli õpilasi hakkab toitlus-
tama Tanksemäe Saff er OÜ.

• Tiitlile „Järvamaa aasta te-
gu 2020“ kandideerivad Järva 
vallast Järva-Jaani tervisemaja, 
Koeru kiriku krutsifi ks ja luule-
taja Kalju Lepiku mälestusmärk. 
Hääletus lõpeb 17. jaanuaril.

• Eelteade
Rahandusministeeriumi re-

gionaalarengu osakond andis 
teada, et sel aastal soovitakse 
hajaasustuse programmi ra-
kendamisega alustada varem 
ja programm oleks avatud 1. 
veebruarist kuni 1. aprillini.

Hajaasustuse programmi 
kaudu on toetuse abil või-
malik välja ehitada veevärk 
ja kanalisatsioon, teha korda 
koduõuest suurele teele viiv 
juurdepääsutee või paigaldada 
autonoomne elektrisüsteem. 
Projektide teostumisse panus-
tavad võrdselt nii riik, kohalik 
omavalitsus kui ka taotleja.

Täiendav info: Järva valla 
keskkonnaspetsialist Merike 
Kont, tel 5192 0267, merike.
kont@jarva.ee

Info Järva Valla kodulehel ja 
Riigi Tugiteenuste Keskuse lehel

Kui 1. jaanuaril 2020 elas 
Järva vallas 8928 inimest (neist 
naisi 4367 ja mehi 4561), siis 1. 
jaanuaril 2021 oli rahvastikure-
gistri andmetel elanikke vallas 
8829 (naisi 4341 ja mehi 4488). 

Sünde oli 2020. aastal 89 
(aasta varem 85) ja surmasid 
129 (121).

1. jaanuarist kuni 31. det-
sembrini 2020 saabus Järva valda 
teistest omavalitsustest ja riiki-
dest kokku 300 inimest (2019. 
aastal oli saabujaid 344), meie 
vallast lahkus teistesse riikidesse 
või omavalitsustesse 358 inimest.

Välisriigist saabujaid oli 
31 (Soomest 13, Ukrainast 6, 
Rootsist 4, Suurbritanniast 3, 
Austriast, Hollandist, USAst, 
Küproselt ja Kreekast 1).

Välisriiki lahkus 15 (Soome 
9, Rootsi 2, Austriasse, Rumee-
niasse, Suurbritanniasse ja Ma-
laisiasse 1).

Järva vallavolikogu esimees 
Rait Pihelgas ütles, et on mitu 
võimalust, millega saaks ela-
nikkonna vähenemist pidur-
dada, võtmesõnadeks on hari-
dus, tervishoid ja ettevõtjatega 
suhtlemine. „Terves vallas on 
tööjõupuudus. Imaverre ker-
kiva üürimaja mõte on peale 
siin töötamise pakkuda või-
malust ka valda elama tulla. 

Oleme tööstuspiirkond ja üks 
võimalus on Imaverele sarnas-
te või väiksemate projektide-
ga luua võimalusi ka teistesse 
piirkondadesse, et inimesed 
siia tuleks,“ arutles ta. „Teisalt 
peaks rohkem tegelema ka rah-
vatervisega, sest suremus ületab 
juba aastaid sünde. Tähtis on 
ka, et meil oleks perearstid ja 
ka kvaliteetset teenust pakkuv 
maakonnahaigla.“

Kui rääkida perede maale too-
misest, on Pihelgase meelest siiski 
tähtsaim, mille järgi valikuid te-
hakse, haridus – lasteaiad ja koo-
lid. „Oluline on teistest eristuda, 
pakkuda turvatunnet ja kvali-
teeti. Inimesed töötavad praegu 
üle ilma, ka paljud Järva vallas 
asuvate fi rmade juhid elavad siit 
kaugemal. Inimesed teevad oma 
valikuid selle järgi, kus pakutakse 
lastele paremat haridust.“

Järva vald võlub ka oma puh-
ta ja ilusa loodusega. „Kui ini-
mene, kes elab praegu Tallinnas, 
tahab rahulikumat keskkonda, 
siis meie saaksime talle ilusat 
maakohta pakkuda, esialgu kas-
või suvekoduks,“ sõnas Pihel-
gas. „Tähtsad on ka ühendused. 
Rongiühendust meil pole, aga 
oluline on neljarealine Tallinna-
Tartu maantee ja ka Piibe maan-
tee olukord, samuti kitsamate 

tugimaanteede talvine ja suvine 
hooldus, et teed paremaks ja 
turvalisemaks muutuks. Prae-
gu pole vahet, kas elad Viimsis, 
Järva-Jaanis või Aravetel – igalt 
poolt sõidad tööle 50 minutit.“ 

Pihelgase sõnul on töö ise-
loom nii palju muutunud, et 
A ja O on ka stabiilne ja kiire 
internetiühendus. „Ka see on 
üks sõlmpunkte, millega peaks 
jõudsamalt edasi tegelema, et 
see jõuaks ka kodudeni, kuigi 
avalikes kohtades, raamatuko-
gudes on internet olemas. Et 
kaugtöö toimiks. Kaugtööks 
võiksime välja pakkuda oma 
teeninduskeskuste ruume. 
Koroona esimese kriisi ajal 
ühele-kahele ettevõtjale seda 
võimaldasime, aga tegelikult 
on meil olemas kiire interne-
tiühendusega kontoriruumid, 
mis pole igapäevaselt täidetud. 
Ja see loob kuvandi vallast, kus 
mõeldakse ettevõtjatele ja neile 
luuakse tingimusi – ka maine-
kujundus on oluline.“

Oluline on olla ettevõtjatele 
hea partner, nendega suhelda 
ja vajadusi hinnata. „Vaja on 
analüüsida, miks paljud tipud 
käivad Järva valda tööle väljast, 
millised on nende ootused, ja 
omavalitsuse võimaluste piires 
neid täita,“ ütles Pihelgas.

Elanike arv vähenes saja inimese võrra
Elanikud külades 2021
Abaja küla 59
Ageri küla 35
Ahula küla 254
Albu küla 231
Ambla alevik 325
Ammuta küla 22
Aravete alevik 738
Aruküla 50
Ataste küla 26
Eistvere küla 37
Ervita küla 217
Esna küla 66
Hermani küla 19
Huuksi küla 66
Imavere küla 405
Jalalõpe küla 28
Jalametsa küla 18
Jalgsema küla 59
Jõeküla 2
Jõgisoo küla 83
Järavere küla 10
Järva-Jaani alev 956
Järva-Madise küla 85
Kaalepi küla 174
Kagavere küla 27
Kahala küla 21
Kalitsa küla 47
Kapu küla 51
Kareda küla 60
Karinu küla 183
Keri küla 3
Kiigevere küla 23
Koeru alevik 920
Koidu-Ellavere küla 14
Koigi küla 362
Kukevere küla 47
Kuksema küla 87
Kurisoo küla 68
Kuusna küla 37
Käravete alevik 207
Käsukonna küla 78
Köisi küla 49
Küti küla 8
Laaneotsa küla 17
Laimetsa küla 54
Lehtmetsa küla 31
Liusvere küla 9
Lähevere küla 4
Merja küla 5
Metsla küla 44
Metstaguse küla 58
Mõnuvere küla 6
Mägede küla 17
Mägise küla 31

Märjandi küla 60
Müüsleri küla 90
Neitla küla 5
Norra küla 2
Orgmetsa küla 58
Peedu küla 60
Peetri alevik 188
Prandi küla 41
Preedi küla 23
Puhmu küla 28
Puiatu küla 36
Pullevere küla 30
Päinurme küla 133
Pällastvere küla 9
Pätsavere küla 2
Raka küla 42
Ramma küla 17
Rava küla 30
Reinevere küla 55
Roosna küla 92
Rutikvere küla 23
Rõhu küla 26
Salutaguse küla 21
Santovi küla 44
Seidla küla 37
Seliküla 15
Silmsi küla 26
Soosalu küla 17
Sugalepa küla 1
Sõrandu küla 99
Sääsküla 83
Taadikvere küla 81
Tammeküla 32
Tammiku küla 17
Tamsi küla 27
Tudre küla 26
Udeva küla 28
Vaali küla 27
Vahuküla 71
Valila küla 12
Vao küla 224
Vetepere küla 29
Visusti küla 25
Vodja küla 29
Vuti küla 7
Võrevere küla 10
Väike-Kareda küla 40
Väinjärve küla 55
Õle küla 13
Ämbra küla 25
Öötla küla 72
Ülejõe küla 16
Vald (valla täpsus) 37
KOKKU 8829

Kui 2019. aastal sündis Järva valda 85 uut ilmakodanikku, siis 2020. aastal oli neid 89.
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Volikogu istung 17. detsembril Järva-Jaanis

Taas ootame Järva valla ela-
nikele suunatud tegevuste osas 
projektitoetuse taotluseid. Neid 
saab esitada kuni 1. veebruarini 
2021 (kaasa arvatud). 

Uuenenud on võimalused 
taotluste esitamiseks

Kuna sügisest toimib taotluste 
esitamise võimalus elektroonilise 
keskkonna kaudu, siis  projek-
titoetuste puhul on see samuti 
võimalik. Keskkonda saad sis-
se logida Järva valla veebilehe 
kaudu. E-keskkonnas ei ole vaja 
muretseda kaotsiläinud taotlu-
se pärast, sest see salvestub au-
tomaatselt. Et projektitoetuste 
menetlus hõlpsamalt kulgeks, 
on vallapoolsel menetlejal enne 
esitamist võimalik pooleliolev 
taotlus üle vaadata. Automaat-
teavituste kaudu on võimalik 
teada saada, mis menetluse eta-
pis taotlus on ning hiljem saada 

teade läheneva aruande esitami-
se tähtaja kohta. 

Väike meeldetuletus ka 
teiste toetuste osas

Projekti kaasfi nantseerimise 
toetuse taotluseid saab esitada 
eelarveaasta jooksul. Samuti säi-
lib projektitoetuse reservi taotlu-
se esitamise võimalus. Need on 
põhjendatud tegevused, mida 
ei näinud taotleja ette enne 1. 
veebruari taotlusvooru ja ei saa 
lükata 1. septembri taotlusvooru. 

2021. aasta tegevustoetuse 
taotluste ja usulise ühenduse 
toetuse taotluste osas edastatak-
se toetuse saajatele korraldused 
pärast Järva valla 2021. aasta 
eelarve kinnitamist. 

Lisainformatsioon: 
Teele Kukk
arenduse peaspetsialist
5326 7903
Teele.Kukk@jarva.ee

Ootame Järva valla elanikele 
suunatud algatusi projekti-
toetuste I taotlusvooru

Üldplaneeringu ja keskkon-
namõju strateegilise hindamise 
(KSH) aruande avalik väljapanek 
toimus 23.09–25.10.2020. Avali-
ku väljapaneku jooksul oli igal isi-
kul õigus avaldada üldplaneerin-
gu kohta arvamust. Kokku esitati 
16 arvamuskirja, neist üks laekus 
pärast avaliku väljapaneku lõppu. 
Järva vallavalitsus teavitas oma 
põhjendatud seisukoha laekunud 
arvamustele ja korraldas avaliku 
väljapaneku tulemuste avalikud 
arutelud: 30.11.2020 kell 16 Koigi 
teeninduskeskuses, 30.11.2020 
kell 18 Imavere teeninduskesku-
ses, 01.12.2020 kell 16 Peetri koo-
li spordisaalis, 01.12.2020 kell 18 
Järva-Jaani kultuurimaja väikeses 
saalis, 02.12.2020 kell 16 Ambla 
teeninduspunktis, 02.12.2020 
kell 18 Aravete teeninduskesku-
ses ja 03.12.2020 kell 18 Koeru 
kultuurimaja II korruse saalis. 
Kokku osales seitsmel arutelul 37 
inimest, lisaks kuulas 03.12.2020 
avalikku arutelu veebiülekande 
kaudu 15 osalejat.

Avalikul arutelul tutvustas 
Järva vallavalitsus avaliku väl-
japaneku kestel esitatud kirja-
likke arvamusi ja oma seisukohti 
nende kohta, põhjendas üldpla-
neeringu koostamisel valitud 
lahendusi ning vastas muudele 
üldplaneeringut käsitlevatele kü-
simustele. Teemad, mille osas 
esitati arvamust ja mida käsitleti 

aruteludel: maakonnaplaneerin-
gu muutmise ettepanekud Ima-
vere ja Järva-Jaani ümbersõidu 
osas, Koigi lennuvälja temaatika 
üldplaneeringus, kergliiklustee-
de planeerimise põhimõtted ja 
paiknemine, metsade majan-
damine (rohelises võrgustikus, 
puhkealadel, haljasaladel, ela-
mutega piirnevalt) ja piirangute 
seadmise võimalikkus, maard-
late ja kaevandustega seonduva 
info kajastamine ja tingimuste 
täiendav määramine, ehitamis-
tingimused väärtuslikul põllu-
majandusmaal ja rohevõrgus-
tiku alal; erinevad ettepanekud 
juhtfunktsioonide muutmiseks 
või täiendamiseks. 

Avaliku väljapaneku ja ava-
liku arutelu tulemuste alusel 
tehakse üldplaneeringu ja KSH 
aruande eelnõus vajalikud 
muudatused. Seejärel esitatakse 
üldplaneering ja KSH aruande 
eelnõu kooskõlastamiseks pla-
neerimisseaduse § 76 lõikes 1 
nimetatud asutustele ning tea-
vitatakse planeerimisseaduse § 
76 lõikes 2 nimetatud isikuid 
ja asutusi võimalusest esitada 
üldplaneeringu ja KSH aru-
ande kohta arvamust. Pärast 
kooskõlastamist teeb Järva 
vallavolikogu üldplaneeringu 
vastuvõtmise otsuse ja suunab 
üldplaneeringu taas avalikule 
väljapanekule. 

Järva valla üldplaneeringu ja KSH 
aruande eelnõu avaliku väljapaneku 
ja avaliku arutelu tulemused

• Esimesel lugemisel oli Jär-
va valla 2021. aasta eelarve. 

Finantsosakonna juhataja 
Andrus Mikson andis ülevaa-
te eelnõust. Järva vald jätkab 
2021. aastal ühinemislepingus 
ja eelarvestrateegias kokku le-
pitud investeeringute tegemise 
ja ettevalmistamisega. Eelarves 
kavandatud tegevused toetavad 
nii ühinemislepingus toodud 
ülesannete täitmist kui ka aren-
gukava eesmärki. Mikson andis 
ülevaate põhitegevuse tuludest-
kuludest ja tulemist, investee-
rimis- ja fi nantseerimistege-
vusest, põhivara soetusest ja 
netovõlakoormuse näitajatest. 

Kalju Kertsmik soovis teada, 
kui palju hoiti majanduskulusid 
kokku seoses Covid-19 kriisiga. 
Andrus Mikson vastas, et kok-
kuhoid oli ca 82 000 eurot (vesi, 
küte, elekter jne). 

Margus Vaas soovis teada, 
milliseid töid sisaldab Järva-
Jaani gümnaasiumi tööõpe-
tuse hoone osa renoveerimi-
ne. Abivallavanem Toomas 
Tammiku sõnul sellega seo-
tud tegevused täpsustuvad 
järgmise aasta (2021. aasta – 
toim) jooksul, aga hetkel saab 
öelda, et ruumide remonti ja 
seadmete ostu. Eesmärk on, 
et tulevikus kogu koolimaja 
renoveerimisel ei peaks töö-
õpetuse hoone osa enam üm-
ber tegema. 

Vello Teor küsis, millega 
on põhjendatud planeeritud 
palgatõus, tänasel päeval on 
tegemist defl atsiooniga, hinnad 
püsivad paigal. Andrus Mikso-
ni sõnul on suurem palgatõus 
kavandatud haridusasustustes, 
kus on puudus just erialaspet-
sialistidest. 

Vallavolikogu esimees Rait 
Pihelgas tegi ettepaneku suuna-
ta eelnõu teisele lugemise veeb-
ruarikuus. Kuna eelnõu kahe 
lugemise vahe ei tohi olla pikem 
kui kaks kuud, annab volikogu 
esimees välja vastava käskkirja. 

• Volikogu arutas määruse 
„Järva vallavolikogu töökord“ 
muutmist.

Rait Pihelgas andis ülevaate 
määruse eelnõust ja selgitas, et 

määruse muudatuse vajadus 
tekkis seoses Covid-19 krii-
siga. Samuti andis ta ülevaate 
eelnõule tehtud muudatusette-
panekutest. Kõik volinikud oli 
määruse muutmise poolt.

• Volikogu arutas ka mää-
ruse „Järva vallavalitsuse töö-
kord“ muutmist. Muudatus-
ettepanekuid oli üks ja see on 
ka eelnõusse sisse viidud. Kõik 
volinikud olid määruse muut-
mise poolt.

• Arto Saar andis ülevaate, 
miks on vaja muuta Järva valla-
raamatukogu põhimäärust. Jär-
va valla vallavara haldusspetsia-
listi koostatud Koigi piirkonna 
kinnisvara analüüs toetab Koigi 
raamatukogu kolimist mõisa-
hoonesse. See annab mõisahoo-
nele täiendava sisu ning seob 
hoonet rohkem kogukonnaga. 
Koigi mõisas on olemas vabad 
pinnad raamatukogu jaoks. 
Alates 1. septembrist 2020 ei 
ole need Koigi Kooli kasutuses. 

Margus Vaas küsis, kas Koi-
gis jääb kaks raamatukogu, koo-
li- ja külaraamatukogu. Arto 
Saar vastas, et raamatukogud 
ühendatakse. Ta lisas, et raa-
matukogu kolimisele tuleb appi 
õhutõrjepataljon. 

18 volinikku olid Järva val-
laraamatukogu põhimääruse 
muutmise poolt, üks vastu.

• Vallavara spetsialist Val-
dur Permanson selgitas, et 
Järva-Jaani alevis, Pikk tn 64 
asuv seitsme korteriga elamu 
on asustamata, kasutusest välja 
langenud ning selle renoveeri-
mine või võõrandamine on eba-
otstarbekas. Mõistlik on elamu 
lammutada. Elamus on seitse 
korteriomandit, neist üks on 
eraomandis, omanik on surnud 
ja korteriomand on pärimata. 
Ülejäänud korteriomandid 
kuuluvad Järva vallale. Et vald 
saaks Pikk tn 64 elamu suhtes 
otsuseid langetada, tuleb kõik 
korteriomandid saada Järva val-
la omandisse. Korteriomandi 
Pikk tn 64–2 võimalik pärija 
on nõustunud temale kuuluva 
korteriomandi pärima ja seejä-

rel müüma Järva vallale müügi-
hinnaga 500 eurot. 

Margus Vaas küsis, mis plaa-
nid on vallavalitsusel selle hoo-
nega. Toomas Tammik vastas, 
et on mõeldud kas võõrandada 
või lammutada. 

18 volinikku oli seda meelt, 
et viimane selles majas veel 
eraomandis olev korter tuleb 
omandada, üks volinik jäi era-
pooletuks. 

• Revisjonikomisjoni esi-
mees Himot Põldver tutvustas 
komisjoni 2021. aasta tööplaa-
ni. I kvartalis on kavas Koigi 
Kooli tegevuse revideerimine; 
kontrollida mittetulundusliku 
tegevuse toetamist, sh lepinguid 
ja aruandlust, samuti vallavara 
kasutuslepinguid. II kvartalis 
on huvide deklaratsioonide 
kontroll; luubi alla võetakse 
ka ametiasutuse ja hallatavate 
asutuste tehingud seotud isiku-
tega 2019–2020; vaadatakse läbi 
ja antakse hinnang Järva valla 
2020. aasta majandusaasta aru-
andele. III kvartalis uuritakse 
ASi Järva Haldus teenuste hinna 
kujunemist (vesi, kanalisatsioon 
jm teenused). 

Rait Pihelgas soovis selgi-
tust, mida on täpsemalt mõel-
dud III kvartali tegevuste all 
(ASi Järva Haldus teenuse 
hinna kujunemine). Himot 
Põldver vastas, et mõeldud 
on uurida, kuidas on läinud 
asutuses eri piirkondade kom-
munaalhindade ühtlustamine. 

Volinikud kinnitasid ühe-
häälselt revisjonikomisjoni 
2021. aasta tööplaani.

• Rait Pihelgas andis ülevaa-
te MTÜ Järva Arengu Partnerid 
(JAP) ja Lõuna-Järvamaa Koos-
töökogu (LJKK) ühispöördumi-
sest Järva vallavolikogu poole. 
Palutakse volikogu seisukohta, 
kas Järva vald on valmis ELi 
rahastusperioodil 2021–2027 
jätkama osalemist kahes tege-
vusgrupis. Volinikud otsusta-
sid jätkata mõlemas LEADERi 
tegevusgrupis (18 poolt, 1 era-
pooletu). 

• Rait Pihelgas andis üle-

vaate Viljandi linnavolikogu 
pöördumisest, kus soovitakse, 
et Järva vald toetaks Viljandi-
maa Vabadussõjas langenute 
mälestussamba taastamist. 

Otsustati mitte toetada Vil-
jandimaa Vabadussõjas lange-
nute mälestussamba taastamist 
(15 poolt, 2 vastu, 2 erapooletut). 

• Sotsiaalosakonna juhata-
ja Katre Mägi tutvustas Järva 
vallas Järva vallavalitsuse sot-
siaalosakonna korraldatud Jär-
va valla eakate küsitlust, mis 
toimus vahemikus juuli–august 
2020 Järva Valla Lehe kaudu. 
Sooviti teada saada, millised on 
valla eakate vajadused ja ettepa-
nekud, küsiti tagasisidet praegu 
pakutavatele sotsiaalteenustele 
ning mida saaks vald eakate 
elus paremaks muuta. Vastajaid 
oli kokku 81, nendest mehi 15 
ja naisi 66, kõige enam vastajaid 
oli vanuses 71–75 a. Peale selle 
on eakatega korraldatud kolm 
arutelu, mille tulemusena on 
koostatud kokkuvõte “Väärika 
vananemise põhimõtted”. In-
formatsioon võeti teadmiseks.

• Toomas Tammik andis 
ülevaate 2020. aastal tehtud ja 
tegemisel investeeringutest. 

• Elmar Luha sõnas, et prob-
leem on Järva Valla Lehe koju-
kandega. Lehe juurde lisatakse 
kleeplindiga reklaamlehti ja kui 
postkasti peal on märge rek-
laami keelamise kohta, siis ini-
mene vallalehte ei saagi. Ester 
Valdvee lisas, et postiljonid võ-
tavad käsitsi neid reklaamlehti 
vallalehe küljest ära, mis on 
neile lisatöö. Toomas Tammik 
avaldas arvamust, et võib-olla 
peaks sel juhul üle vaatama leh-
tede laialikandmise võimalused. 

Rait Pihelgas arvas, et valla-
valitsus võiks selle probleemi-
ga tegeleda ja kokku saada ASi 
Eesti Post esindajatega. Ta palus 
vallavanemal anda selle kohta 
volikogule infot jaanuarikuu 
istungil. 

• Arto Saar andis ülevaate 
olukorrast vallas seoses Co-
vid-19 pandeemiaga. 

Keskkonnaministeerium 
soovib kaardistada Eestis 
veel kasutuses olevat asbesti 
sisaldavate toodete kogust, et 
paremini planeerida järgmiste 
perioodide toetusi asbestijäät-
mete kogumiseks. Asbesti lei-
dub eelkõige eterniidis, kuid 

ka muudes vanades ehitusma-
terjalides.

Järva vallavalitsuse kesk-
konnaspetsialist Merike Kont 
selgitas, et tegemist on ainult 
andmete kogumisega, selle 
alusel ei avane veel võimalust 
asbestijäätmetest vabaneda. 

Jaanuari esimeseks nädalaks 
olid temani jõudnud kuue ini-
mese täidetud asbestiankee-
did. Selles küsitakse asbesti 
sisaldavate toodete asukohta, 
koguseid, eterniiditüüpi ning 
jäätmetest vabanemise või üle 
andmise aega.

Asbesti sisaldavate toodete 
koguste kohta saab täita info-
lehe,  mis on leitav Järva valla 
kodulehel kaustas KESKKOND 
ja saata e-posti aadressile Me-
rike.Kont@jarva.ee kuni 25. 
jaanuarini.

Andke teada asbesti sisaldavatest toodetest
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Järva vald soetas Renault 
Master kaubiku maksumusega 
23 963,98 eurot, millest 20 000 
saadi erakonnalt Isamaa parla-
mendierakondade katuserahast 
rändraamatukogu arendami-
seks juba 2019. aastal.  

Järva abivallavanem Tiina 
Oraste lubas toona, et selle ra-
ha eest soetatakse moodulraa-
matukogu,  kus saaks vähimal 
pinnal võimaldada normaalse 
keskkonna nii raamatutele, 
töötajatele kui ka laenutajatele. 
Nüüd otsustati siiski kaubiku 
kasuks, millest kujundatakse 
raamatukogubuss.

Järva vallaraamatukogu di-

rektor Karmen Velitschinsky 
ütles, et Eesti praegu ainus 
raamatukogubuss tegutseb 
aastast 2008 Tallinnas. Liikuv 
raamatukogu kujutab endast 
erivarustusega sõidukit lugejate 
teenindamiseks. „Mõte Järva 
valda raamatukogubuss soetada 
on ajendatud eelkõige soovist 

tuua raamatukogu rahvale lähe-
male. Kuna vald on üpris suur, 
peaks bussil tegevust jätkuma,“ 
ütles ta. „Raamatukogubuss ei 
asenda raamatukogu – vähe-
malt esialgu sellist plaani po-
le. Eelkõige soovime näidata, 
et raamatukogu ei pea olema 
vaid statsionaarne teenus, kus 
lugeja läheb raamatuhoidlasse, 
vaid raamatuvaramu tuleb ise 
lugejate juurde. Alustuseks saab 
rändraamatukogu liikuda vallas 
toimuvatel üritustel, külastada 
lasteaedu jne. Ühesõnaga – tuua 
elanikele rõõmu ja elevust.“

Peale selle on bussiga hõlp-
sam teha kogudevahelist laenu-

tust, kuna praegu raamatukogul 
oma transporti pole. „On olnud 
iga raamatukogutöötaja isiklik 
huvi, kuidas raamatuid ühest 
kogust teise saata. Nüüd, kui 
vallas on ühtne raamatukogu, 
peab ka kogudevaheline lae-
nutus sujuvamaks muutuma,“ 
ütles Velitschinsky.

Tulevikus võiks rändraa-
matukogu tema arvates Soome 
ja teiste põhjamaade eeskujul 
olla ka Eestis sobiv lahendus, 
millega saaks tagada regu-
laarse raamatukoguteenuse 
jõudmise nendesse küladesse, 
mis jäävad paiksest hoidlast 
kaugele.

Raamatukogu hakkab sõitma lugejate juurde

Veebruaris autasustab Järva-
maa Omavalitsuste Liidu juha-
tuse esimees Priit Värk Järva-
maa vapimärgiga isikuid, kes on 
silmapaistva töö ja tegevusega 
maakonna arengule oluliselt 
kaasa aidanud.

Taotlusi Järvamaa vapimärgi 
andmiseks saab esitada 25. jaa-
nuaril kella 15ni.

Igal isikul, samuti asutusel on 
õigus esitada ettepanek Järvamaa 
vapimärgi andmiseks.

Vapimärgi andmise otsustab 
Järvamaa Omavalitsuste Liidu 
juhatus. Järvamaa vapimärk an-
takse isikule Järva maakonnale 
osutatud eriliste teenete ja väl-
japaistvate saavutuste tunnus-
tamiseks.

Priit Värk ütles, et sel aas-
tal maakonnas Eesti Vabariigi 
traditsioonilist kontsertaktust 
ei toimu, sest viiruse kiirest 
levikust tingituna Eestis ja eriti 
Järvamaal ei ole mõistlik sadu 
inimesi ühte ruumi koguda. 
„Seetõttu kavatseme tähistada 
vabariigi sündi teistmoodi, ent 
kõige silmapaistvamatele jär-
vamaalastele ehk neile, kellele 
omistatakse vapimärk, antak-
se autasu üle ikka väärikalt,“ 
ütles ta.

Allkirjastatud taotlused saat-
ke aadressil Järvamaa Omavalit-
suste Liit, Pärnu 52, 72712 Paide 
linn või e-posti aadressile jol@
jarva.ee Taotlusvormi leiad ka 
JOLi kodulehelt.

Järvamaa Omavalitsuste Liit ootab 
taotlusi Järvamaa vapimärgile 

ARNIKA TEGELMANN

Kuigi Koeru lasteaeda 
Päikeseratas saab 
juurde terve rühma ja-
gu ruumi, uut rühma 
ei avata, vaid üks 
rühm pääseb ruumi-
kitsikusest ja saab se-
nise ühe asemel kaks 
tuba. Kohti võib aga li-
sanduda.

Koeru lasteaia Päikeseratas 
juurdeehitus on peaaegu val-
mis, ehitusmehed kõpitsevad 
veel vaegtöid teha ja mööbel 
pole saabunud. Uus korpus su-
landub hästi kokku ülejäänud 
majaga, kuigi alles läinud aasta 
juunis oli siin lasteaia õueala.

Järva valla ehituse peaspet-
sialist Gilmar Krzivets ütles, et 
aluseks võeti 2004. aastal val-
minud projekt. „Õigemini pidi 

siis valmima kolm korpust, aga 
valmis ehitati vaid üks – küllap 
polnud siis ruumi nii palju vaja, 
ja üks korpus jääb veel varuks,“ 
selgitas ta. „Tehnosüsteemid ja 
kommunikatsioonid viiakse 
vastavusse tänapäeva nõuetega. 
Projekti kaasajastas OÜ Alces ja 
see töö maksis 9600 eurot. Ehi-
tus maksis 197 280 eurot ja 85 
senti. Lisandus 144 ruutmeet-
rit põrandapinda, eraldi on nii 
mängu- kui ka magamistuba, 
riietus- ja tualettruumid. Ehitas 
3 Seltsimeest OÜ.“

Lasteaia direktor Anu Kan-
gur ütles, et Koeru lasteaias 
Päikeseratas on kolm sõime- ja 
neli aiarühma, neist kahes on 
ka koolieelikud. Kaks sõime-
rühma ja üks aiarühm asuvad 
Koeru maja vanas, 1975. aastal 
valminud osas, teised uues osas, 
mis valmis aastal 2005. Kuid 
ruumikitsikus on neid kum-
mitanud ja juurdeehitusest on 
räägitud juba aastaid.

Uudistasime Kanguriga uut 
rühmaruumi. Valgust on palju. 
Mööblit veel pole (see on tellitud 
osaühingust Virelton), kollast 
ja halli värvi ruum tundub hii-
gelsuur ja kajab vastu. Ruumi 
poolitab lükandsein. Tagumisse 
ossa tulevad lastele sahtelvoodid, 
esimesse mänguruum, aga kui 
pole parasjagu uneaeg, saab ukse 
lahti hoida ja siis on mänguruu-
mi palju – üle 100 ruutmeetri, 
ehk siia mahub maksimaalselt 
24 last. Täpselt samasugune rüh-
matuba on ka üle koridori.

Kanguri jutust selgus, et pea-
gi algab suur kolimine. „Uude 
osasse tulevad meie 3–4-aas-
tased ja jäävadki siia kuni koo-
liminekuni,“ ütles Kangur ja 
täpsustas, et rühmi juurde ei 
tule. „Vao majas on kaks ja Koe-
ru majas viis rühma ja nii jääb. 
Kuid nüüd saavad kõik rühmad 
endale kaks tuba. Seni kaks 
sõimerühma sõid, magasid ja 
mängisid ühes rühmaruumis.“

Rühmi küll juurde ei tu-
le, kuid kohti võib lisanduda. 
Sõimerühmas võib olla 14 + 
2, aiarühmas 20 + 4 last ehk 
lapsi mahub lasteaeda vajadu-
sel rohkem. „Kui mõnel lapsel 
on erivajadus, tohib rühmas 
olla kaks last vähem ehk kui 
rühmas on 20 last ja ühel neist 
on erivajadus, tohib lapsi olla 
18,“ täpsustas Kangur. „Selle, 
kas rühmas võib olla 24 last, 
otsustab hoolekogu. Ka põran-
dapinda peab sel juhul olema 
piisavalt. Koeru majas on  koo-
lieelses rühmas praegu 23 last.“

Koeru lasteaias Päikesera-
tas on praegu lapsi kokku 117: 
89 Koeru majas ja 28 Vaol. 
„Sõimerühma hakkas sügisel 
harjutama vaid kaheksa last, 
ülejäänud lapsed liituvad alates 
jaanuarist. 2021. aasta sügiseks 
on tehtud juba 22 lasteaia ko-
hataotlust. „Keeruliseks läheb 
sõimeealistele lastele koha pak-
kumine,“ tunnistas Kangur.

Kauaoodatud 
juurdeehitus 
rühmi ei lisa

Preediku 1, Aravete,  Järva vald 
lehar.lex@gmail.com
FB/LexTeenused

• Katusetööd
• Välisfassaadid
• Terrassid
• Akende ja uste vahetus

• Rehvitööd
• Rehvide müük
• Varuosade müük

• Siseviimistlus
• Põrandatööd
• Plaatimine

• Salongi keemiline pesu
• Diagnostika

ÜLDEHITUS- JA REMONDITÖÖD

SÕIDUKITE HOOLDUS- JA  REMONDITÖÖD

Koeru lasteaia 
Päikeseratas 
direktor Anu 

Kangur on ra-
hul, et nüüd 

on igal rühmal 
kasutada kaks 

tuba.

Tel: 52 7 1059 
Info@vihmaveerennid.ee 

Vihmaveesüsteemide ja 
katuseturvatoodete 
paigaldus 
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Telli kõik vajalik kirjade
ja kingituste saatmiseks,
otse oma postkasti.

› pood.omniva.ee 

Iga kooli eripära peab säilima
ARNIKA TEGELMANN

Anneli Eesmaa on ol-
nud õpilane, tudeng, 
õpetaja, õppealajuha-
taja, juhtinud lasteae-
da ja gümnaasiumi, 
õppinud ka ise palju ja 
asus sellest aastast 
kogu saadud teadmis-
tepagasiga tööle Järva 
vallavalitsuse hariduse 
spetsialistina.

„Eesmärk on ilus – töötame 
kõik ühise sihi nimel nii, et säi-
liks kõigi Järva valla koolide eri-
pära,“ ütleb kogu elu haridusega 
seotud olnud Anneli.

Ta tunnistab, et ei osanud pä-
rast keskkooli lõpetamist mida-
gi muud valida. „Ema meelest 
olin sedamoodi, et mulle sobib 
õpetajakutse. Mulle meeldivad 

lapsed, ma ei rääkinud nende-
ga kunagi ninnu-nännu, ja olin 
juba kooli ajal hull organiseerija. 
Mind huvitas ka psühholoogia, 
aga tol ajal ei saanud seda õppi-
da, kui polnud juba üht kõrgha-
ridust. Käisin isegi kutsesobivus-
testi tegemas, ka seal kiideti mi-
nu valik heaks. Avastasin laheda 
lisaeriala, algklassiõpetaja–huvi-
juht. Seda viieks aastaks õppima 
asusingi. Õigemini – õnnestus 
sisse saada – 200 noort oli 25 
kohale, 15 sai sisse rajoonidest 
tulnud suunamisega ja kümme 
konkursiga.“

Töökoht oli tal 21. keskkoolis 
olemas, sest ta oli õppimise kõr-
valt jõudnud seal juba õpetada. 
Aga et Anneli oli kooli kõrvalt 
jõudnud ka abielluda ja esimese 
lapse sünnitada, otsustas noor 
pere maale kolida. „Oli kaks 
varianti: kas Järvamaale (meil 
olid mehega mõlemal siin va-
navanemad, minu isa ja ema on 

mõlemad Karinu juurtega) või 
Hiiumaale. Päeval, kui Koeru 
keskkooli direktor Jüri Olde 
käis instituudis endale õpetajat 
otsimas, mind polnud. Aga tüd-
rukud rääkisid – see Koeru oma 
oli nii ilus mees. Tulin siis Koeru 
kohta vaatama. Selgus, et oleme 
Jüriga õppinud ühes koolis. Ja 
nii ma siia sattusingi,“ pajatab 
Anneli pika eelloo.

„Aruküla mõis oli siis tõeline 
„õuduste unenägu”, aga mulle di-
rektor seda ei näidanud, vaid tut-
vustas uut koolimaja. Kui sügisel 
kohale jõudsin, oli ehmatus suur,“ 
tuletab Anneli meelde. „Vaata, kui 
ilus see maja nüüd on!“

Ta sai juhatada teise klassi. 
„Linna- ja maakooli vahe oli tol-
lel hetkel ikka tohutu. Olen ise 
õppinud saksa keele eriklassis ja 
Tallinna 21. Keskkoolis õpetasin 
eriklassis. Selline asi, et mõni 
laps ei oska õppida, ei oska lu-
gedagi, oli minu jaoks vapustus. 

Viie aastaga õpitud materjal oli 
nelja kuuga otsas. Polnud ar-
vuteid ega paljundusmasinaid. 
Mõtlesin, mida lastega nüüd 
edasi teha. Paljundasin õhtuti 
läbi kopeerpaberi materjale. Tä-
napäeval ei viitsiks enam keegi 
nii teha.“

Korterit polnud pakkuda 
Koerus, vaid Ervital. „Remon-
tisin selle suvel ära, sügisel sain 
siiski Koeru ühe põlenud kor-
teri. Remontisin ka selle ära ja 
jõuluks kolisime Koeru.“

Anneli kinnitab, et igast asjast 
on tal olnud midagi õppida. Au-
salt öeldes ongi ta krooniline õp-
pija. „Kõik muutub. Hea on teada 
saada, kus, mis ja kuidas. Lisaks 
oma erialale õppisin Tallinnas 
veel kolm aastat terviseõpetust 
(inimeseõpetus, perekonnaõpe-
tus, tervisenõunik), olen läbinud 
parandusõpetaja ehk tänapäeva 
mõistes eripedagoogika kursused 
– see oli aeg, kui avastasin, kuidas 

osasid lapsi on võimalik aidata. 
Siis asusin tööle õppealajuhata-
jana ja läbisin juhtimiskoolituse. 
2007. aastal sattusin koolitusele 
„Liidriks ei sünnita“, kus enamus 
olid koolijuhid – see oli tõeliselt 
hea koolitus, kus olid välislekto-
rid; õpetati, et kool peab ennast 
turustama, teistega võistlema 
ja oma eeliseid näitama. Sellel 
järgnes jätkukoolitus. Türi ühis-
gümnaasiumi direktoriks saades 
läbisin ka alustava koolijuhi prog-
rammi.“

Türi ajast õppis ta seda, et 
tähtaegadest tuleb kinni pidada 
ja paberimajandus peab korras 
olema – teisiti ei saa. Seda joont 
hakkab ta ajama ka Järva vallas, 
kus Aravete keskkoolis haridus- 
ja teadusministeeriumi järeleval-
ve käigus tehti koolipidajale rida 
ettekirjutusi.

Võluvitsa, millega eripedagoo-
ge ja logopeede valda meelitada, 
Annelil pole. „Neid ei ole terves 

Eestis ja see on katastroof. Ko-
he pole ka õpetajaid, kui riik ei 
muuda õpetajate palka ega õpe-
tajakoolitust. Kui palk oleks 2000 
eurot, saaksime ehk valida,“ ütleb 
Anneli. „Mina ütlen, et põhikooli 
õpetaja ei vaja magistrikraadi. Iga 
normaalse intellektiga inimene, 
kes on õppinud bakalaureuse ta-
semel metoodikat, suudab seal 
õpetada. Neile tuleks esime-
sel aastal õpetada metoodikat, 
kuidas aju õpib ja miljon võtet, 
kuidas seda teha, teisel aastal eri-
pedagoogilist poolt, et noored 
ei läheks kooli arvates, et kõik 
loevad, nagu minuga juhtus; ja 
kolmandal aastal veidi süven-
datult mõnda ainet. Ja muidugi 
praktika. Ainealased teadmised 
on olulised gümnaasiumis.“

Ka on tema meelest tähtis 
noori õpetajaid koolis hoida. 
„Kui noor püsib koolis vaid mõ-
ne aasta, saab ta selle ajaga ainult 
aimu, mida ta teeb,“ ütleb Anneli.
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19. detsembril toimus Kä-
sukonna rahvamajas MTÜ Kä-
sukonna Kogukond juhatuse 
laiendatud koosolek, millest 
võttis osa 14 inimest. MTÜsse 
kuuluvad peale Käsukonna ka 
lähikülad Hermanni, Jalamet-
sa, Tammeküla, Suureküla ja 
Laimetsa.

Käsukonna kogukonnaselts 
loodi kolme aktiivse kohaliku 
naise Svea Randalaineni, Tiia 
Sokmanni ja Tiina Lippanti 
eestvedamisel eesmärgiga hoi-
da Käsukonna kogukond tuge-
va ja elujõulisena. Koosolekul 
osalenutele tutvustati seltsi põ-
hikirja ja räägiti tulevikuplaa-
nidest. Kui Covid-19 viirusest 
põhjustatud piirangud vähegi 

leevenevad, siis on plaanis jät-
kata juba tavaks saanud ürituste 
– külapäevade, volbri- ja jaani-
päevapeo korraldamisega.

Samuti on kavas kirjutada 
erinevaid projekte, millega 
külaelu parendada. Esimesed 
projektid plaanib MTÜ pabe-
rile panna juba sel kevadel. Elo 
Öösalu Järvamaa arenduskes-
kusest andis kogukonnale tege-
vuse alustamiseks häid mõtteid 
ja tutvustas võimalusi, kust toe-
tusi saada. 

Koosolekul kaardistati kü-
simused, mille lahendamise-
ga on plaanis hakata tegelema 
juba alanud aastal: ühistrans-
port, rahvamaja saatus ja selle 
praegune olukord, turvalisus 

külades, laste vabaajategevused. 
Samas tõdeti, et on ka midagi, 
mille üle rõõmu tunda: Käsu-
konna külas on palju noori pe-
resid ja lapsi, Hermanni küla 
peab sel suvel juba kümnendat 
külapäeva jm. 

Uuel aastal on esimene suur 
töö tutvustada kogukonnaseltsi 
võimalikult paljudele piirkonna 
inimestele, korraldades üritusi 
ja kaasates sinna kohalikke ela-
nikke. Samuti soovib MTÜ tut-
vustada end neile, kelle elu on 
viinud sünnikodust kaugemale, 
kuid kes on valmis panustama 
lapsepõlvekandis toimuvatesse 
tegemistesse. 

Järva vallavalitsusega on kogu-
konnaseltsil head suhted ja oma-

valitsus on ka edaspidi lubanud 
MTÜ tegemistele kaasa aidata. 

MTÜ Käsukonna Kogukond 
liikmeks on oodatud kõik soo-
vijad, kes on valmis nõu ja jõu-
ga kaasa lööma. Liikmemaks 
on aastas 12 eurot, õpilastele 
ja pensionäridele 6 eurot. Iga 
hea mõte ja abikäsi on väga te-
retulnud. 

Käsukonna kogukonna te-
gevust on võimalik toetada ka 
annetusega. MTÜ arveldusar-
ve on EE807700771005771582, 
märksõnaks „annetus“. 

Tiina Lippant 
MTÜ Käsukonna Kogukond
kasukonna@gmail.com
5851 6441

Käsukonnas loodi mitme küla selts

„Läks ikka väga hästi,“ tunnistas detsembris kolmeks 
päevaks jõuluvana Preedikuks kehastunud Priit Seire. 
„Projekt kasvas sel aastal eelmisega võrreldes pea poo-
le suuremaks. Üllatas, et kõik realiseerus ja me jõudsi-
me selle läbi viia. Muidugi tänu abilistele. Kuna meil oli 
ostetud 500 pakki kommi, tekkis hirm, et jääb puudu – 
panin Kalevi kommipoes (eelistangi Kalevi komme) 
veel seitse kasti kinni. Kokku ostsime üle 600 paki kom-
me. 580 pakki jagasime ära. Kaks kasti jäi alles, millest 
ühe viisime Koeru hooldekeskusesse ja teise 24. det-
sembril ühte suurde peresse.“
23. detsembri kommituuril oli igal pool üllatavalt suur 
osavõtt. „Kui Koerus ja Vaol eeldasime, et tuleb palju 
rahvast, siis Peetris oli 30–40 inimest ja Järva-Jaanis oli 
terve plats täis – see oli suur üllatus, et nii palju lapsi 
oli tulnud. Aravetel oli ka kuni 80 last. Kaalepis paar-
kümmend, Järva-Madisel sama palju, Albus oli 30–40 
last kindlasti. Käravetel paarkümmend, aga Amblas ko-
guni 40–50 last. On väga tore, et kõigis Järva valla 
punktides meid oodati! Kusagil ei tekkinud olukorda, 
et läheme kohale ja keegi meid ei oota.“
Vaol jooksis tema juurde väike tüdruk ja teatas: „Jõu-

luvana, jõuluvana – kas ma sulle Elsaks saan tulla?“ 
„Mina ütlesin, et ta on veel liiga väike ja peab natuke 
kasvama. Kümme minutit läks mööda ja ta tuli uues-
ti minu juurde palvega, kas ma talle järgmisel aastal 
saaksin tuua võluvõimed. Küsisin miks? Et ta saaks 
end rutem suureks Elsaks kasvatada,“ pajatas Seire 
naeruselt.
Jõuluvana tunnistas, et oli 23. detsembri õhtuks täitsa 
suss – päev otsa maskiga olemine andis tunda. „24. 
detsembril alustasime kell 11 ja lõpetasime kella 18 
paiku, sõitsime läbi Koeru, Öötla, Esna, Järva-Madise, 
Albu ja Järva-Jaani ehk kuus peret,“ rääkis Seire heate-
gevusprojektist „25. detsembril käisime veel Keilas ja 
viisime kingituse sellele poisile, kelle ema Järva-Jaani 
gaasiplahvatuses viga sai. Läksimegi punase jõuluvana 
autoga, mina jõuluvanana ja abikaasa oli päkapikk. 
See oli ikka vägev! Melu oli tee peal äge – rahvas lehvi-
tas, signaalitas, jäi seisma.“
Lisaks lastele jagus piparkoogitainast ja keekse ka va-
nematele ning head ninaesist neljajalgsetele sõprade-
le. „Kõik sai otsa,“ ütles ta. „Pääsu enam pole, järgmisel 
aastal jälle.“

Aasta 2020 Järva vallas
• Järva vallavolikogu haridus- ja noorsootöö komisjoni juur-
de moodustatud töörühm tegi ettepaneku reorganiseerida 1. 
septembrist 2023 Aravete keskkool ja Järva-Jaani gümnaasium 
põhikoolideks ning lõpetada seoses sellega 1. septembrist 2020. 
aastal nende koolide gümnaasiumiastme päevaõppesse uute 
õpilaste vastuvõtt ning jätkata gümnaasiumihariduse andmist 
Koeru keskkoolis. Veel 2020. aasta algul peeti üle valla arutelusid 
ja oldi arvamusel, et otsused tuleb teha võimalikult kiiresti, et 
pooltühjana seisvad koolimajad ei koormaks valla rahakotti. 
Otsust ei sündinud.
• Veebruaris lõppes 1974. aastal valminud Koeru keskkooli hoo-
ne remont, mis maksis 671 115,60 eurot. Raha tuli valla eelarvest.
• Valmis Järva-Jaani gümnaasiumihoone rekonstrueerimise 
eelprojekt.
• Järva valla esimese aasta teo tiitli võitis jõuluvana Preedik.
• 1. jaanuarist alustas Järva vallaraamatukogu, veebruarist asus 
seda juhtima Karmen Velitschinsky.
• 43. A.H.Tammsaare nimelise Järva valla kirjanduspreemia 
võitis Piret Raud romaaniga „Verihurmade aed“.
• 2020. aasta märtsist ei tööta Järva vallas enam ühtegi postkon-
torit, see-eest on pakiautomaadid Aravetel, Järva-Jaanis, Koerus 
(2) ja Imaveres (2).
• Eesti Piimandusmuuseumi tutvustab eelmisest aastast Piima-
piiga, lootused ta Tikupoisi ees üksi seisva Mulgi mehega paari 
panna luhtusid.
• Järva vald sai tänavavalgustuse renoveerimiseks Keskkonnain-
vesteeringute Keskuselt 1 590 478 eurot. Käib projekteerimine. 
Tööd peaksid lõppema 2022. aasta suvel.
• Mai alguses otsustas Maaelu Edendamise SA anda osaühin-
gule Ahula Pansionaat 200 000 eurot laenu Järva vallalt rendile 
saadud ruumide renoveerimiseks, pansionaat avati 1. oktoobril.
• Järva-Jaani-Kodasema tee äärest tuli põllutööde käigus välja 
haruldane kivirist.
• Kaheksandat korda toimunud Kukemuru Ambient kolis 
Väinjärve äärde.
• JÕM-is ehk Jäva valla õpilasmaleva töös lõi kaasa 144 noort.
• 13. juunil avati Paide Vallimäel Kalju Lepiku 100. sünni-
aastapäevale pühendatud aasta, mis kulmineerus 3. oktoobril 
mälestusmärgi avamisega Koerus Aruküla pargis. Skulptuuri 
„Maakera keskpunkt“ autor on Elo Liiv. Kultuurilooline päev 
lõppes konverentsiga „Kalju Lepik 100“ Koeru kultuurimajas.
• 1. juulil avati pidulikult veidi üle 1,9 km pikkune jalg- ja 
jalgrattatee Ahulast Araveteni. Ehitas AS Tariston, tööd maksid 
226 845 eurot.
• 5. augustil alustati Imaveres Antsu tee 15 üürimaja ehitusega. 
Maja peab valmima 2021. aasta mais.
• 17. augustil olid 76 Järva valla kõige tublimat õpilast koos 
vanematega kutsutud Albu mõisa vastuvõtule.
• Volikogu valis augustiistungil välja valla vapi- ja teenetemärgi. 
Väga erilise, asümmeetrilise kompositsiooniga vapimärgi autor, 
tekstiili- ja ehtekunstnik Lilian Bristol on kasutanud kuldtikandit. 
• Septembris sündis uus võimuliit.
• 3. oktoobril avati Koerus Aruküla pargis luuletaja Kalju Lepiku 
mälestusmärk „Maakera keskpunkt“, mille autor on Elo Liiv. 
„See on Kalju! Noor Kalju,“ kinnitas tema tütar Aino Lepik von 
Wiren avamisel. 4. novembril käis mälestusmärgiga tutvumas 
ka president Kersti Kaljulaid.
• Valla 3. sünnipäeval 21. oktoobril anti numbrit 1 kandvad valla 
aurahad kätte Tuve Kärnerile ja Ines Kurvitsale.
• 19. novembril avati pidulikult Järva-Jaani tervisemaja, kus 
alustasid tööd apteek, perearst ja -õed ning hambatohter. 21. 
detsembril sai politsei teate, et Järva-Jaani alevis siseneti apteeki, 
kust varastati sularaha. 
• Aravete tänavapildist kadusid maapealsed soojatrassid, lam-
mutamisjärge ootab vana katlamaja.
• Koeru kirikus puhastati sel aastal välja maalingud neljas 
võlvikus. Koeru kiriku kõige kuulsam töö – Christian Acker-
manni loodud krutsifi ks ja haruldane fi guraalmaalingutega rist 
on praegu aukohal näitusel Tallinnas Niguliste kirikus. Töid 
juhtinud professor Hilkka Hiiop soovitas aga kõigil Rooma 
asemel Koeru kiriku imedega tutvuma minna.

JÄRVA VALD 2020
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„Olen sisse elanud,“ 
tunnistas läinud aasta 
septembris Järva val-
lavanemaks valitud  
Arto Saar pärast saja 
kriitikavaba päeva 
möödumist.

Mis läks Järva vallas läinud 
aastal eriti hästi?

Mulle tundub, et arengu mõt-
tes on märgiline Imavere üüri-
maja. Juba seitse-kaheksa aastat 
tagasi oli see teema, mida me 
Järvamaa omavalitusjuhtidest 
koos Jüri Ellramiga ajasime ja 
ütlesime, et see on maaelu võti. 
Lõpuks on see realiseerumas ja 
loodan, et see maja ei jää viima-
seks – sellised võiksid kerkida ka 
Koeru ja Järva-Jaani. See võiks 
olla esimene samm surnud rin-
gist väljatulekul, kus noorel pole 
kusagil elada ja ta peab kolima 
siit ära seepärast, et ei saa ema 
kapi taga hakata peret looma. 

Lubasid vallavanemaks 
saades inimestele selgita-
da, kuidas asjad päriselt 
on ja kuidas otsused sünni-
vad kasutades selleks oma 
blogi. Kuid sa pole olnud 
just usin blogipidaja – vii-
mane sissekanne oli 10. 
novembril.

Seda asja ma nii ei jäta, tahaks 
inimestele rohkem infot anda. 
Aga paar tundi lisaaega leida on 
raske. Proovin uuel aastal uue 
hooga.

Oma blogis kirjutasid no-
vembri alguses, et kokku-
saamist on palunud Arave-
te lasteaia hoolekogu, et 
arutada Aravete lasteaia 
tuleviku ja uue hoone ehi-
tamise üle. Kirjutasid ka, 
et kogu sealse kontsept-

siooni ja lahenduse paika-
panemine olevat lähinäda-
late küsimus ning kindlasti 
tuleb sinna kaasata ka ko-
halikku kogukonda. Kas 
oled Aravete lasteaia hoo-
lekoguga kohtunud ja aru-
tanud uue hoone ehitust?

See palve mulle tuli, suhtlus 
on hoolekoguga loodud. Kir-
jutasin vastu, mis mõtted selle 
hoonega on. Aga kutset kokku 
saada pole veel tulnud. Tahaks 
terve kogukonnaga kokku saada. 
Aravete oleks järgmine koht, kus 
kogukonna seltsing luua, nagu 
need on Järva-Jaanis ja loomisel 
ka Koerus, et omavalitusel oleks 
partner. Muide – see on mul Tar-
tu Ülikoolis ühe aine, grupip-
rotsesside juhtimise grupitööks 
valitud, et luua Aravetele kogu-
konnakogu, kui kohapeal selleks 
ikka valmisolek ja soov on.

Blogist: Jätkusid ka arute-
lud, et kuhu siis võiks tulla 
Järva-Jaani Noortekeskus. 
Terve suvi on seda teemat 
arutatud ja viimases hari-
dus- ja noorsookomisjonis 
oli ka selge seisukoht, et ter-
visemajas pole see kõige pa-
rem variant ning kaaluda 
tuleks kas päevakeskuse 
hoone teist korrust või Ori-
na mõisa. Isiklikult mulle 
meeldib päevakeskuse va-
riant, sest seal tekiks selline 
mõnus kompleks alevi sü-
dames. Kuidas asjad on 
edenenud ja kuivõrd oled 
noori kaasanud?

Käisime osade volikogu liik-
metega vaatamas, mõte on noor-
tekeskus tulevikus planeerida päe-
vakeskuse teisele korrusele. Seal 
on olemas suur ja avar aed ning 
üle tee tuleb mitmeotstarbeline 
spordiväljak. Asula keskel tekiks 
mõnus kooslus, kus särtsakad ea-

kad toimetavad esimesel ja noored 
teisel korrusel. Aga sel aastal seda 
veel ehitama ei hakata. Ruumi pla-
neering vajab ümberkujundamist 
ja tuleks mõelda kogu maja kütte-
lahendusele. Praegu tuleb ajutise 
lahendusena noortekeskus tervi-
semaja teisele korrusele. 

Kuidas Järva valla 
Youtube’i kanalil läheb? 
Seegi on sinu algatus.

Veel väga aktiivselt ei lähe, 
kolm videot on üleval. See on 
hea võimalus asju järele vaadata. 
Uuel aastal tahaks seda kanalit 
rohkem ära kasutada, mitte ai-
nult arengudokumentide ava-
likustamiseks, vaid ka toredate 
kultuurisündmuste jäädvustami-
seks, tervituste ja uudiste edas-
tamiseks. Paljud asjad on meil 
küll Facebookis, aga paljudel 
inimestel seda pole ja videod 
kaovad muu info hulka ära. 

Uuest aastat peaksime sinna 
panema järelvaadata ka volikogu 
istungite salvestused.

Inimesed pole agarad 
koosolekutele tulema. 
Youtube’i kanalil oleks hea 
Järva valla arengutega 
oma arvutist tutvuda. Kuid 
huvi on väike. Miks?

Peame tegema eneseanalüüsi, 
kui palju me oleme seda võima-
lust reklaaminud. Aga märk on 
maas ja ka praegu pole hilja neid 
vaadata.

Oma esimeses intervjuus 
vallavanemana ütlesid, 
et Järva vald tundub sul-
le väike. Kas vald on selle 
saja ametis oldud päeva 
jooksul suuremaks kas-
vanud?

Ei ole. Vald on risti-põiki läbi 
käidud. Kui keegi räägib Rakast 
või Roosnast või Käsukonnast, 
siis tean, kus see on. Käsukon-
nas käisin tõesti oktoobris üldse 

esimest korda. Nüüd tegid nad 
ära oma külaseltsi – väga äge. 

Kuidas sulle tundub – kas 
Järva valla kõiki piirkondi 
koheldakse võrdselt?

Uue aasta eelarvet tehes vaa-
tasime seda, et kõik piirkonnad 
saaks kaetud. Tahaks loota, et 
eelis- ja ka vähemarendatud piir-
kondi pole ja me vaatame Järva 
valda võrdsetel alustel. Ka riigilt 
saadud COVIDi raha jagasime 
nii, et igasse piirkonda sai mi-
dagi reaalselt ära tehtud. 

Millal viimati sinu käest 
küsiti, kas ja kus on vallas 
vaba elamispinda – tahaks 
Järva valda elama tulla? 

Tundub, et esialgu erilist tungi 
vallavanema jutule selle teemaga 
pole. Viimati lugesin eelmisel nä-
dalal, et noor pere soovib kolme-
toalist korterit Järva-Jaani ja otsib 
seda juba pikemat aega. Aga otse 
mulle helistatud pole.

Kui kaugel olete kaardira-
kendusega, millelt oleks 
kohe näha, kus on vabu 
pindu pakkuda?

Selle kaardirakenduse vaja-
dusest olen majandusosakon-
nale teada andnud ning praegu 
uurime võimalust lisada see 
kaardikiht loodava valla ArcGis 
süsteemi juurde.

Viimati oli teemaks ärimaa, kui 
rääkisime Aravete katlamaja lam-
mutamisest ja mis sellest krundist 
saab. Mõni arvas, et võiks selle ela-
mukruntideks teha, aga vallavalit-
suse meelsus oli jätta see ärimaaks. 
Äkki mõni kaubandusettevõte 
tahaks Aravetele laieneda – seal 
on praegu väikesed poed. Vana 
meiereihoone jääb ka alles, kuhu 
võiks ettevõtlust juurde tekkida. 

Mis sulle Järva vallas üldse 
ei meeldi, millega tuleks 
uue aasta algul kohe tege-
lema hakata?

Mulle ei meeldi osade inimes-
te meelsus. Seda suhtumist, et 
vald tehku ja miks ei ole juba 
tehtud, on raske muuta. Koda-
nikuaktiivsust oleks vaja tõsta. 
Inimlikkust ja sõbralikku suht-
lemist valla ja kodanike vahel 
võiks rohkem olla – vahel tun-
dub, nagu oleks barjäär ees.

Olen kogukonnausku. Ta-
haks, et kõigis külades, kus on 
vähegi aktiivsust, tekiks kogu-
kondlikud seltsid – et Järva val-
la kaart oleks nendega kaetud. 
Isegi kui mõni küla on kahe 
elanikuga. Eelmise aasta lõpust 
on head näited olemas – Järva-
Jaani, Koeru hakkas tegutsema, 
Kagavere, Käsukonna, kus liitus 
kuus küla. Kogukondi tuleb jul-
gustada ja ärgitada kaasa löö-
ma. Meie ei saa minna kohale 

ja öelda – teile on see hea. Seda 
peab tegema kogukond. Aga kui 
kogukond pole otsustanud, mis 
neile hea on, siis keegi peab ju 
seda tegema.

Kuidas sujub koostöö voli-
koguga?

Volikogu käib suhteliselt üh-
te jalga. Volikogus valiti teine 
volikogu aseesimees – see koht 
kuulub opositsioonile. Volikogu 
komisjonide koosseisud vaatasi-
me üle ja viisime tasakaalu vas-
tavalt meie ühinemislepingule 
ja põhimäärusele. Seda vedasin 
mina. Usun, et iga nädalaga lä-
heb koostöö paremaks ja lähiaja 
koostöövili saab kindlasti olema 
selle koosseisu viimane valla-
eelarve.

Arto Saar: 
kodanikuaktiivsust 
oleks vaja tõsta
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Järva abivallavanem 
Toomas Tammiku sõ-
nul on elu näidanud, 
et ehitusprojektilt ei to-
hi kokku hoida. Hea 
tulemus algab heast 
projektist. Sul võib olla 
võimekas ehitaja, aga 
kui projekt on kehv, 
pole lõpptulemus nii 
korralik. 

Aastat 2020 võib Järva val-
las nimetada ehitusaas-
taks. Millised suuremad 
objektid valmisid?

Üle ega ümber ei saa Imave-
re üürimajast, mis sai nurgakivi 
septembris ja sarikapeoni jõuti 
novembris. See on juba mahult 
suur, teisalt ka märgiline ehitus, 
sest kuigi Eesti taasiseseisvu-
misest saab juba 30 aastat, pole 
Järvamaale ühtegi kortermaja 
kerkinud. Töö sujub. Hoone pole 
kõige tavapärasemate lahendus-
tega, ka materjalid on erilised. 
Näiteks fassaad tuleb termotöö-
deldud puidust, tänavakivid on 
nii kvaliteedilt kui ka välimuselt 
grammi võrra samm edasi. Ko-
gu kompleks tuleb uhke. Ei saa 
unustada, et valdade ühinemi-
seta poleks seda maja ehitatud. 

Suur projekt oli ka Koeru 
lasteaia juurdeehitus – valmis 
ruum ühele rühmale, kuid mõ-
ned vaegtööd jäid sellesse aas-
tasse. 

Mahukad objektid olid Ahu-
la-Aravete 1,9-kilomeetrine jalg- 
ja jalgrattatee, mis avati 1. juulil 
ning Järva-Jaani tervisemaja. Al-
gul oli seal tõrge hankega, kuid 
saime sellest üle ja lõppetulemus 
on minu meelest väga hea, loo-
dan, et ka perearst, hambaarst, 
apteekrid ja ka kliendid on tin-
gimustega rahul.

Ambla-Aravete kooli fassaadi 
soojustamisega tegime algust ju-
ba 2019. aastal, kuid ehitustööd 
veinisid veidi ja lõppesid kooli-
aasta alguseks. Sel aastal tähistab 
kool 100. sünnipäeva.

Aasta lõpus valmisid Arave-
te keskkooli ümbruse asfalt- ja 
kiviteede osa, pindamine jäi 
sellesse aastasse. Kuigi majan-
duslikult on kasulikum, et uus 
objekt oleks hooldusvaba, peab 

elukeskkonda looma ka silma-
ilu – kool lubas kevadel rajada 
mõned peenrad.

Renoveeriti Imavere kooli 
esimene korrus, peale selle sai 
hoone uue ventilatsiooni ja va-
hetati katusekate. Sel aastal tööd 
jätkuvad ning loodame korda 
teha teise korruse ruumid. 

Kõige suurem murelaps on 
Järva-Jaani gümnaasium: reno-
veerimise eelprojekt on valmis, 
alustame põhiprojekti koosta-
misega.

Meie koolide seis on hea – 
Imavere koolihoone saab sel 
aastal renoveeritud, Koigis te-
gime seda juba paar aastat tagasi. 
Koeru on suuresti valmis, välja 
arvatud võimlaosa. Albu mõisas 
renoveeriti aknaid ja remonditi 
viis klassituba, sel aastal tööd 
jätkuvad ja akende korrastami-
seks on planeeritud 60 000 eu-
rot. Aravete koolimaja on korras, 
kuigi näha on, et kümme aas-
tat tagasi tehtud remont vajab 
kohati värskendamist. Julgen 
öelda, et oleme paremas seisus 
kui endised vallad, kus tihti oli 

nii, et kui ehitus lõppes, siis see 
ka unustati. Kuid iga asi vajab 
hoolt – näiteks paljud mänguväl-
jakud on läinud selle nahka, et 
need on küll püsti pandud, kuid 
hooldamata jäetud. Odavam on 
mänguväljakute eest hoolitseda, 
kui iga natukese aja tagant uus 
ehitada.

Meie valdade liitumine oli 
sisuline, mitte kosmeetiline. 
Ametnikkond muutus tugeva-
maks. Kui endistes valdades oli 
kokku seitse ehitusspetsialisti, 
siis pärast ühinemist jäi alles 
kaks, kes konkursi korras valiti, 
ehk parimad. Seepärast on ka 
töö kvaliteet paranenud ning 
tugevas ja kokkuhoidvas kol-
lektiivis on meeskond üksteisele 
toeks.

Elu on näidanud, et ehitus-
projektilt ei tohi kokku hoida. 
Hea tulemus algab heast pro-
jektist. Sul võib olla võimekas 
ehitaja, aga kui projekt on kehv, 
pole lõpptulemus nii korralik. 
Teisalt – sul võib olla hea pro-
jekt, aga kui ehitaja on kehv, võib 
ka tulemus kehvem olla, kuid siis 

saab projekti põhjal alati nõuda 
paremat kvaliteeti ja ka ehitus-
järelevalve saab seda teha. 

Kuivõrd lihtne on leida 
head ehitajat?

Julgen öelda, et kõik algab 
volikogust. Majandusosakonna 
töö algab suuresti eelarve vastu-
võtmisega. Kui eelarve võetakse 
vastu veebruaris või märtsis, saa-
me alles siis kindlad olla, milline 
investeeringukava tuleb. Sellele 
järgneb ettevalmistusperiood ja 
kui lõpuks hangete ja ehituseni 
jõuame, oleme juba suve alguses. 
Head ehitajad võivad selleks het-
keks juba hõivatud olla ja ehitus-
hinnad kallimad. See ei pruugi 
nii minna, aga risk on. 

Kui suudaksime eelarve võt-
ta vastu detsembris, nagu osad 
omavalitused Eestis teevad, 
võidaksime mitu kuud, hangete 
tegemine jääks aasta algusesse ja 
ei tekiks neid kriitilisi momente, 
et alustame töödega liiga hilja.

Aastal 2020 läks kõik plaa-
nipäraselt ja hästi. Kui vaatan 
investeeringute tabelit, siis seal 
on ca 45 rida ja me pole ühegi 
objektiga ajahätta jäänud.

Milliseid suuremaid in-
vesteeringuid olete pla-
neerinud 2021. aasta eel-
arvesse?

Mahukaim on Aravete las-
teaia uue hoone ehitus, mis 
maksab ca 2,3 miljonit eurot. 
Taotleme toetust läinud aasta 21. 
detsembril avanenud kohalike 
omavalitsuste hoonete energia-
tõhusaks muutmise meetmest, 
millega toetatakse ka liginull-
energiahoonete ehitamist ja loo-
dame saada rahastuse. Aravetel 
käib veel kooli vana osa rekonst-
rueerimine, kuhu kolib perearst 
ja raamatukogu.

Ei saa üle ega ümber tänava-
valgustuse rekonstrueerimisest 
Järva vallas. Projekteerimine 
peaks lõppema suvel, hangete-
ga alustame suve lõpus ja tööd 
peavad valmis olema aasta pä-
rast – aastaks 2022 peab Järva 
valla tänavavalgustuse võrk ole-
ma korras. 

See on ambitsioonikas pro-
jekt. Plaanitud on nii, et täna-
vavalgustuse kaablid lähevad 
maa alla ja valgustid tulevad 
oma posti otsa. Ainus, mis mul-
le muret teeb, on see, et paljud 

tänavavalgustid on praegu Elekt-
rilevi postide küljes. Küsimus 
on, kuidas me sobitame avalikku 
ruumi nii meie kui ka Elektrile-
vi mastid. Kohtume Elektrilevi 
esindajatega lähiajal ja püüame 
oma eesmärke selgitada. Et elu-
keskkond oleks kaasaegne, peaks 
Elektrilevi huvi olema selles pro-
jektis kaasa lüüa: meie teeme 
kaevetööd ja ka nemad saaksid 
oma kaablid maasse panna. 

Kõige hullem, mis saab juh-
tuda, et meil on lõpuks posti-
derägastik.

Riigi nn COVID-19 toetusi 
kasutasite mitte ühe suu-
re, vaid mitme väiksema 
objekti tarvis. Miks nii?

Saime riigilt 550 000 eurot. 
Tähtajad olid nii kitsad, et üht 
suurt projekti teoks teha pol-
nud aega. Valisime 14 objekti. 
Piirkond on suur, elukeskkon-
na seisukohalt olid need tähtsad 
objektid. Näiteks Aravete kul-
tuurimaja saab uue kanalisat-
siooni, rekonstrueeritakse katus 
ja osaliselt saal – need tööd käi-
vad. Järva-Jaani noortekeskusele 
kohandame ruumid tervisemaja 
teisel korrusel. Rajame ketta-
golfi pargid Imaveres, Koerus, 
Albus Männi piirkonda ja Koi-
gi mõisaparki  – saime selleks 
keskkonnaametilt kooskõlastu-
se. Pooleli on Koeru keskkooli 
võimla rekonstrueerimine, seal 
uuendatakse valgustus, paigal-
datakse ventilatsioon, põrand 
viimistletakse uuesti ja ehita-
takse saun. Koeru piirkonna ea-
kad saavad oma päevakeskuse 
– sellised võimalused tuleb luua 
igasse piirkonda. Ja nii edasi. 
Aasta alguses saame enamikule 
planeeritud töödele juba joone 
alla tõmmata. 

Abivallavanema töövald-
konda kuuluvad ka kesk-
konnateemad. Millised 
probleemid siin on?

Palju muresid on prügima-
jandusega. Ka aastal 2021 on 
prügivaldkonnas asju, mida riik 
saaks teisiti teha. Igipõline prob-
leem on pakendikonteinerite 
ületäituvus. Vald on teinud mak-
simumi, et valukoht lahendada. 
Konteinerite liialt kiirelt täitumi-
ne on pakendiorganisatsioonide 
tegevus või tegematus. Tarbija 
on toodet ostes tasunud paken-

di, selle kogumise ja käitlemise 
eest, kuid süsteem ei toimi.

Hea uudis on, et riik on meilt 
küsinud järelpärimisi ületäituvu-
se kohta ja mure võib ühel hetkel 
riigi kaasabil laheneda.

Eelmisel aastal rajati biopu-
hasti Sõrandu külla, mis maksis 
75 136 eurot. Küla on väike ja 
võib tekkida küsimus, kui mõist-
lik see investeering oli. Kuid kui 
tahame, et nendes piirkonda-
des elu käiks, siis vesi-kanali-
satsioon-küte peavad olema 
hästi korraldatud. Ajalugu on 
näidanud, et kust katlamaja ja 
keskküte kaob, seal lakkab tihti-
peale ka elu kortermajades.

Rääkisime, et peagi saab 
remondiring peale kooli-
dele, lasteaiad on korras, 
jalg- ja jalgrattateid ehita-
takse. Mis võiks olla aga 
viie aasta perspektiivis 
see, mida kindlasti peaks 
veel Järva valda ehitama?

Kuigi on veel muresid kütte-
majanduse, valla hoonete ja ka 
vee ning kanalisatsiooniga, tuleb 
hakata rohkem tegelema veel-
gi kvaliteetsema elukeskkonna 
loomisega, et inimesed saaksid 
vabal ajal puhata ja nautida se-
da, mida meil pakkuda on. Tihti 
nähakse seda kui kulu vallale, 
samas selle kulutusega hoiame 
inimesi piirkonnas ehk see on 
meie tulu. 

Tundub, et maaomavalitsu-
sed jõuavad sinnani, et elemen-
taarsed asjad hakkavad tehtud 
saama. Kõik omavalitused 
Eestis saavad öelda, et meil on 
korras haridusasutused ja ilus 
loodus. Mis on see maasikas, 
mida Järva vald võiks pakku-
da? Kindlasti jätkame sel aas-
tal valla avalike rannaalade 
korrastamisega, saime riigilt 
selleks maakondade arendus-
strateegiate elluviimiseks ligi 
75 000 eurot – Järva-Jaani ran-
napromenaad võiks lähiaastatel 
teoks saada. Kas kaasajastame 
ka oma staadionid? Kas tahame 
Järva valla mõnesse piirkonda 
rajada näiteks ujula, et pakku-
da inimestele veelgi paremaid 
ajaveetmisvõimalusi? Hea näide 
on Suure-Jaani, kus tehti ujula 
oma inimestele, see läks hästi 
käima ja seda külastavad ini-
mesed üle Eesti. Ka Järva vald 
peab mõtlema ambitsioonikalt.

Toomas Tammik: ehitusprojektilt 
ei tohi kokku hoida

Dmitri Kotjuh/ Järva Teataja
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„Spetsialistide puudus 
ajas asja vahepeal ikka 
täitsa hulluks,“ tunnis-
tas Järva abivallava-
nem Tiina Oraste. Va-
hetusid nii kultuuritöö, 
hariduse kui ka noor-
sootöö spetsialistid. 
„Uut aastat alustan pal-
ju rõõmsamal meelel.“

Tiina Oraste tunnistas, et 
kannatas sisuline pool. „Aga 
ehitustegevus ja keskkonna ku-
jundamine on nendele valdkon-
dadele suur tugi. Tänu COVIDi 
toetusele, mille riigilt saime, on 
koolid saanud investeeringuid. 
Haridus on meie prioriteet,“ kin-
nitas ta. „Imavere koolis läheb 
renoveerimine sel aastal edasi, 
Koigi ja Koeru koolid on kor-
ras, Albus jätkame töid, Aravetel 
saime korda majaesise platsi ja 
aastaid muret teinud liikluskor-
ralduse poole. Ambla kool sai 
uue fassaadi. Ainuke murekoht 
on Järva-Jaani kool, eskiisprojekt 
on valmis.“

Tema sõnul on kõige roh-
kem kannatanud kultuurivald-
kond, sellel on kaugeleulatu-
vad tagajärjed. „Läinud aastal 
saime ära teha Eesti Vabariigi 
aastapäevapeo ja anda kätte 
A.H.Tammsaare nimelise Järva 
valla kirjanduspreemia. Kõik ke-
vadised üritused jäid juba ära. 
Suvel püüdsime teha nii palju, 
kui võimalik. Saime ära pidada 
ka valla sünnipäeva. Seda po-
leks ma osanud arvata, et kõik 
kordub nüüd hullemini. Isegi 
meie beebipeod jäid pooleli. 
Küsimärgi all on taas Järvamaa 
laulu- ja tantsupeo toimumine – 
eelmisel kevadel jäi see esimest 
korda ajaloos ära. Võib-olla vii-
rus lubakski pidu korraldada, 
kuid repertuaari peaks õppima 
praegu. Mis saab meeste ja naiste 
tantsupidudest?“ arutles Oraste.

Kultuurivaldkonna kõige 
suurem saavutus ja kordaminek 
läinud aastal oli, et 1. jaanuaril 
2020 alustas Järva vallaraama-

tukogu. „Raamatukogu sai võr-
reldes eelnevate aastatega kõige 
suuremad investeeringud. Vaa-
tasime läinud aastal sisu poolt, 
korrastati kogud. Imaveres 
ühendasime raamatukogu kooli-
raamatukoguga, mis oli meie tei-
ne suurem eesmärk. Kohe teeme 
sama Koigis – saime uue mööbli 
ja Koigi raamatukogu kolis 8. 
jaanuaril ambulatooriumihoo-
nest mõisa. Sama on plaanis teha 
ka Aravetel. Sel aastal püüame 
uuendada raamatukogude arvu-
tipargi. Ostsime ka bussi, mille 
sisustamine raamatukogubussiks 
jääb sellesse aastasse.“

Tähtsündmused olid ka luu-
letaja Kalju Lepiku 100. sünni-
aastapäeva üritused ja mälestus-
märgi avamine Koerus Aruküla 
pargis.

Spordivaldkonnas valmivad 
kettagolfi rajad, valmis tennise-
väljak ning võrkpalliplats Koigis, 
parenesid puhkamisvõimalused 
järvede ääres. „Et vaatamata ko-
roonale oleks inimestel head aja-
veetmisvõimalused, oleme hästi 
palju ära teinud,“ ütles Oras-
te. Ta tunnistas, et olukorrast 
hoolimata on Järva vald väga 
sportlik – siin toimus sadu sünd-
musi erinevatelt spordialadelt 
(jalgpall, korvpall, võrkpall, 
kergejõustik, sangpommisport, 
saalihoki, noolemäng, kettagolf, 
suusatamine, tõstmine, maadlus 
jm). Aset leidsid ka Järva valla 
lahtised meistrivõistlused pok-
keris, mis on Järvamaal ainu-
laadne ning meelitas kohale hu-
vilisi igast maanurgast üle Eesti. 
Suurimaks Järva valla üleseks 
võistluseks oli võrkpalli seeria-
võistlus. Kui aasta varem osales 
neli võistkonda, siis läinud aastal 
võttis osa juba kaheksa võist-
konda (Ambla, Aravete, Latter, 
Järva-Jaani, Järva-Jaani Ratta- ja 
Suusaklubi, Koeru, Imavere ja 
Järva vallavalitsus).

Edukaks kujunes ka lasteva-
nemate algatatud projekt  „Uju-
mise algõpetus eelkooliealistele”, 
millega on plaan jätkata uuel 
aastal. 

Kvalifi tseeritud treenerite ju-
hendamisel toimuvad noortele 
erinevad treeningud üle valla 
(suusatamine, tõstesport, vaba-
maadlus, orienteerumine, kerge-

jõustik). Need treeningrühmad 
on Eestis tugevad ja sportlased 
võidavad medaleid.

Eesti meistrivõistlustel III 
liigas jalgpallis tegi kaasa kaks 
võistkonda Järva vallast: SK 
Imavere mängis lõunatsoonis 
ja saavutas hooaja kokkuvõttes 
tubli 3. koha, jalgpalliklubi FC 
Järva-Jaani mängis idatsoonis 
ja lõpetas liiga tubli 5. kohaga.

Järvamaa meistrivõistlustel 
korvpallis osales Järva vallast 
Ambla SK, Kareda ja Järva-Jaani 
võistkond. Järvamaa karikavõist-
lustel korvpallis krooniti võitjaks 
Ambla SK võistkond ja 3. koha 
saavutas Kareda võistkond.

Väga hea hooaja tegid Järva-
Jaani saalihoki naised. Esiletõst-
mist väärib Eesti naiste saaliho-
ki Energialiiga, kus saavutati 3. 
koht kaheksa naiskonna seas.

Haridusest rääkides alustas 
Oraste sellest, et 2020. aastale 
planeeritud haridusvõrgu üm-
berkujundamine lükkus edasi. 
„Suur katsumus koolidele oli 
distantsõpe ehk uue nimetuse-
ga kaugõpe – see oli proovikivi 
nii õpetajatele, õpilastele kui ka 
nende vanematele. Võib-olla 
reageerisime kevadel üle, kuid 
samas me ei teadnud siis koroo-
nast midagi. Aga õppisime sel-
lest kõik. Kevadisest kogemusest 
oli nii palju kasu, et kui selleks 
vajadus tekkis, olid koolid val-
mis päevapealt kaugõppele mi-
nema. Koolid suutsid muretseda 
selleks vajalikud vahendid. Minu 
teada on kõik lapsed, kellel seda 

vaja oli, varustatud arvutitega,“ 
ütles Oraste.

Suurt tähelepanu pööratak-
se hariduses ka erilistele lastele. 
„Et neil oleks võimalus käia 
lasteaias, kus on sobitusrüh-
mad. Koolidele oleme pakku-
nud võimalust abiõpetajate 
töölevõtmiseks ja väikeklasside 
avamiseks. Me pole suutnud 
tagada psühholoogide, logo-
peedide ja eripedagoogide tee-
nust, aga see ei ole ainult meie 
valla mure.“

Orastel oli hea meel, et suvel 
sai toimuda Järva valla tublide 
õpilaste tunnustusüritus Albus. 
„Õpetajate päeva tähistamise 
korraldasime teisiti ehk õpetajad 
ei saanud kokku ja see toimus 
igas koolis eraldi. Meie poolt 
olid väikesed kingitused.“

Probleem on Oraste sõnul, et 
koolides puudub jätkuvalt arves-
tatav hulk kvalifi tseeritud õpeta-
jaid. „Koolid on püüdnud seda 
muret lahendada nii, et õpeta-
jatele on antud võimalus õppida 
ja suunatud nad kvalifi katsiooni 
tõstma ja end täiendama. Ega 
praegu teistmoodi saagi,“ tõdes 
Oraste.

Haridus- ja teaduminis-
teerium teostas läinud aastal 
Aravete keskkoolis järelevalvet. 
„Peab tunnistama, et koolipi-
daja sai ettekirjutusi. Mida me 
täita ei suuda, on leida tugis-
petsialistid, logopeed ja psüh-
holoog. Märkused, mis puudu-
tavad õppekavasid, töökorral-
dust ja sisehindamist, on meile 

vajalikud. Peame tunnistama, 
et meil on mõned kitsaskohad 
lahendamata. Tänu järelevalvele 
(praegu teostatakse järelevalvet 
Koeru keskkoolis) saame need 
asjad korda ka teistes koolides,“ 
ütles Oraste.

Uuel aastal vahetus ka Järva 
valla hariduse spetsialist: sellel 
ametikohal asus tööle Anneli 
Eesmaa. „Tema esimene tööüles-
anne ongi järelevalve tegemine 
valla koolides,“ ütles Oraste.

Oraste tunnistas, et noor-
sootöös pole kõik läinud päris 
nii, nagu oleks tahtnud. Kuigi 
Koerus, Aravetel ja Albus on 
keskkonda parendatud ja re-
mont käib Järva-Jaanis, siis 
kõigis keskustes pole noorsoo-
töötajaid, katmata on Ambla ja 
Aravete, Järva-Jaanis on töötaja 
olnud pikalt haige. „Hästi läks 
maleva korraldusega, meil oli 
maakonnas kõige rohkem ma-
levlasi. Töökorraldus ja koostöö 
eraettevõtjatega sujus. Kiidan 
aktsiaseltsi Põlluvara, kes on 
meid alati toetanud,“ ütles Oras-
te. „Teine on Infohundi projekt, 
mis selle aasta alguses lõpeb. See 
kaheaastane projekt oli suure-
mahuline, esimesed Infohundiga 
liitujad on platvormi loojad ise 
ehk Hiiu-, Saare- ja Muhumaa, 
Harjumaalt Jõelähtme vald ning 
Järvamaalt Järva vald. Noorsoo-
töö tegijatel, kes pakuvad huvi-
haridust ja teevad ringe, on tänu 
sellele oma keskkond ja vajadus 
ringipäevikut pidada kaob ära. 
Lapsed saavad end ringidesse 

kirja panna ja näha ülevaadet 
toimuvast. Lapsevanem saab 
vaadata, millised huviringid 
Järva vallas töötavad ja jälgida 
oma lapse osalemist,“ tutvustas 
Oraste ja lisas, et huvitegevus on 
vallas mitmekesine. „Samas ei 
tulnud me toime noortevolikogu 
käivitamisega. Koroona segas.“

Koroonast rääkides ei saa 
kiitmata jätta sotsiaaltöötajaid. 
Piirkonnad on sotsiaaltöö spet-
sialistidega kaetud. „Kui kusagil 
on midagi tegemata jäänud, on 
häda selles, et probleem pole 
meieni jõudnud,“ lisas Oras-
te. Ka märkis ta plussmärgiga 
kodude kohandamise projekti. 
„Meil on olnud soovijaid. Nen-
dest, kes vastasid nõuetele, said 
enamus ka abi kodu kohanda-
miseks.“

Lastekaitsetöötajaid on prae-
gu kaks, kuid Oraste sõnul on 
vajadus ka kolmanda järele. 
„Nad on olnud hästi toimekad, 
pered ja lapsed on vajanud abi,“ 
ütles Oraste. „Sotsiaaltrans-
pordi oleme rahuldavalt tööle 
saanud, oleme vabastanud oma 
töötajad selle teenuse osutami-
sest. Alati saab paremini ja mõt-
teid meil on.“

Märkimist väärib ka Ahula 
pansionaadi ja Järva-Jaani ter-
visemaja avamine. „See oli suur 
projekt, tohtrid olid seda väga 
kaua oodanud,“ ütles Oraste. 
„Sel aastal oleme põnevil, mis 
saab endisest Peetri koolimajast, 
kus käib remont ja kuhu peaks 
tulema eakatekodu.“

Viirus jättis 
varju igale 
valdkonnale

Järva abivallavanema Tiina Oraste sõnul peab igal vanaemal olema kotis mullitaja, et lapselapse tuju tõsta, kuid ko-
roonamullist võiks kogu ühiskond kiiresti pääseda.
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TOETUSED JA HÜVITISED 2021. aastal
RIINA SOOBIK 

Sotsiaalministeeriumi 
meediasuhete nõunik

• Haigusüvitis teisest päevast
1. jaanuarist makstakse hai-

gushüvitist alates teisest haigus-
päevast. Tööohutuse- ja tööter-
vishoiu seaduse järgi maksab 
tööandja haigushüvitist töötaja 
2.–5. haiguspäeva eest senise 
4.–8. päeva asemel ning ravi-
kindlustuse seaduse järgi hakkab 
haigekassa maksma haigushüvit-
ist kõigile töötavatele kindlustat-
utele haiguse kuuendast päevast 
senise üheksanda päeva asemel. 
Töötaja omaosalus väheneb kol-
melt päevalt ühele päevale ning 
tööandja osalus väheneb viielt 
päevalt neljale päevale. Muudatus 
kehtib 1. jaanuarist 30. aprillini. 
• Tõusevad tööturutoetused
Uuest aastast tõusis töötutoe-

tuse määr 35%-lt 50%-le töötasu 
alammäärast. Päevamäär on 
alates 2021. aastast 9,42 eurot (31 
päevaga kalendrikuus 292,02 eu-
rot). Tõusis ka töötuskindlustush-
üvitise minimaalne päevamäär. 
Töötuskindlustushüvitise miini-
mumsuurus 2021. aastal on 9,73 
eurot kalendripäevas.

Aasta algusest suureneb töö-
tukassa ettevõtlusega alustamise 
toetus 6000 euroni.

Uuest aastast tõuseb ka töö-
tukassa tasemeõppe toetus, nii 
töötavad inimesed kui ka töötud 
saavad kuus ligi 292 eurot.

Tööandjad saavad uuest aas-
tast toetust töötajate digioskuste 
arendamiseks. Lisainfo: https://
www.sm.ee/et/uudised/valitsuse-
kinnitatud-toohoiveprogramm-
leevendab-covid-19-negatiivseid-
mojusid
• Pensionitõus
1. aprillist tõuseb pension, mis 

keskmiselt kasvatab vanaduspen-
sionäri sissetulekut enam kui 20 
euro võrra. Pensioni baasosa 
tõstetakse 16 euro võrra ning 
lisaks tõstetakse täiendavat pen-
sionilisa lapse kasvatamise eest 
poole aastahinde võrra, mis lisab 
pensionile veel 3,55 eurot iga 
lapse kohta ühele vanemale. Üht-
lasi tõuseb rahvapension 30 euro 
võrra 251,61 euroni, mis aitab 
tagada elatusmiinimumi kõige 
väiksema pensioni saajatele. Li-
sainfo: https://www.sm.ee/et/
uudised/vanaduspension-touseb-
keskmiselt-ule-20-euro
• Pensioni esimese samba 

muudatused
Uuest aastast muutub esimese 

samba pensioni arvutamise 
valem. Kogunema hakkab nel-
jas, nn ühendosak. Pensioni 
suuruse arvutamisel liidetakse 
alates 2021. aasta algusest kokku 
neli osa: baasosa, staažiosa, kind-
lustusosak ja ühendosak. 2020. 

aasta lõpuga lõpeb kindlustuso-
saku kogumine. Uuest aastast 
saab ka kolme aasta asemel viis 
aastat varem pensionile minna. 
Varem pensionile minek sõltub 
staažist. Samuti saab minna pen-
sionile igal ajal pärast pension-
iea saabumist. Pensioni saamist 
võib katkestada ja alustada uuesti, 
ning valida, kas lasta välja maksta 
täismahus pension või võtta pool. 
Seda nimetatakse paindlikuks 
pensioniks. Lisainfo: https://
pension.sotsiaalkindlustusamet.
ee/personaalne-pensioniplaan ja 
https://sotsiaalkindlustusamet.ee/
et/uudised/mida-kujutab-endast-
esimese-pensionisamba-reform

UUED JA PAREMAD 
TEENUSED
• Tasuta gripivaktsineeri-

mine kõigile vanemaealistele
1. oktoobrist jõustuvad 

riikliku immuniseerimiskava 
muudatused, millega võimal-
datakse haigekassa toel tasuta 
gripivastast vaktsineerimist 
kõigile 65-aastastele ja vane-
matele inimestele. Peale selle 
laiendatakse vaktsineerimise 
õigusega õdede ringi. Edas-
pidi saavad vaktsineerida kõik 
iseseisva õendusabi pakku-
jad. Alates 2019. aastast tasub 
haigekassa üldhooldekodude 
ja erihooldekodude elanike 
gripivastase vaktsineerimise 
eest. Aastatel 2019 ja 2020 on 
immuniseerimiskava alusel 
hooldekodude vaktsineerimiseks 
vajalikud gripivaktsiini doosid 
hankinud riik. Ülejäänud elan-
ikkonna vaktsineerimiseks vaja-
likud vaktsiinikogused jõudsid 
Eestisse apteegivõrgu kaudu. 
• Riik hakkab rahastama 

ravikindlustamata inimeste 
sõeluuringuid

Haigekassa hakkab toetama 
mitmeid uusi teenuseid ja ravi-
meid, nagu vähi sõeluuringud 
ravikindlustamata inimestele, 
käivitatakse vastsündinute gal-
aktoseemia sõeluuring, lisan-
duvad uued haiglaravimid har-
vikhaiguste ja kasvajate raviks 
ning laiendatakse hooldekodudes 
õendusabi pakkumise võimalusi. 
• Uued haigekassa rahas-

tatud ravimid ja meditsiinise-
admed

1. jaanuarist täienes haigekas-
sa rahastatavate ravimite nime-
kiri nii haigla- kui ka retsepti-
ravimitega. Olulise täienduse sai 
C-hepatiidi ravi ning lisandus 
ka kasvajate ja harvaesinevate 
haiguste ravimeid, näiteks uued 
haiglaravimid leukeemia ja 
lümfoomi raviks, kahe harvae-
sineva haiguse raviks, neuroen-
dokriin- ja rinnakasvaja raviks. 
Samuti tekkis uusi alternatiive 
muude haiguste ravis. Lisainfo: 

https://www.haigekassa.ee/uu-
dised/haigekassa-rahastatavate-
ravimite-nimekiri-laieneb

1. jaanuarist hakkas kehtima 
täiendatud meditsiiniseadmete 
loetelu, kuhu lisandus 102 uut 
haigekassa rahastatavat seadet, 
mida patsiendid saavad kodus 
iseseisvalt või oma lähedaste 
abiga kasutada. 80% ehk ligi 900 
000 eurot järgmise aasta medit-
siiniseadmete eelarve lisakulust 
moodustavad diabeedihaigetele 
mõeldud seadmed. Seadmete va-
lik laieneb veel erinevate stoom-
ide ja fi stuliga, uneapnoega, di-
afragma stimulaatoriga, lümfi tur-
sete või venoosse puudulikkuse 
ning haavade või haavanditega 
patsientidele.
• Rohkem teenuseid ter-

visekeskustest
Esmatasandi tugevdamiseks 

lisatakse uus rahastamise võima-
lus tervisekeskustele, et täiendada 
tervisekeskuse meeskonda õe 
või tervishoiu tugispetsialistiga 
(näiteks vaimse tervise õde, kli-
iniline psühholoog, kolmas õde). 
Patsiendi jaoks tähendab see roh-
kem teenuseid esmatasandil. 
• Uued teenused ja e-konsul-

tatsioonid eriarstiabis
Tervishoiuteenuste loetellu 

lisatakse tõenduspõhised ja ku-
lutõhusad uued raviteenused – 
kaugteraapiad nagu kaugfüsioter-
aapia ja kaugtegevusteraapia, mis 
on patsientidele kättesaadavuse 
tagamiseks olulised eriti maa-
piirkondades. Lisanduvad uued 
kardioloogilised teenused, nuk-
leaarmeditsiinilised teenused, 
palliatiivne hapnikravi ning di-
agnostikavõimalused (endoskoo-
pilised uuringud, nukleaarmedit-
siinilised uuringud), laiendatakse 
olemasolevate teenuste tingimusi 
(ekstrakraniaalne täppiskiiritus-
ravi, polüsomnograafi a jm).

Käivitub uus teenus arstide erial-
adevaheliseks e-konsulteerimiseks. 
Teenuse eesmärk on käivitada ja 
võimestada tervishoiuteenuste os-
utajate vahelist ning erialadevahelist 
nõu küsimist, et parandada ravi järj-
epidevust ja teenuste kättesaadavust 
patsientide jaoks. 
• Asendushoolduse pered 

saavad peretoetaja
Hooldus-, eestkoste- ja 

lapsendajaperedele pakutakse 
2021. aastast peretoe teenust. 
See tähendab, et pere saab en-
dale kindla inimese, kes suhtleb 
nendega regulaarselt, jälgib pere 
toimetulekut lapse kasvatamisel, 
vajadusel nõustab ja toetab 
probleemide ennetamisel või 
lahendamisel. Teenust osutavad 
sotsiaalkindlustusameti lepin-
gupartnerid üle Eesti. Teenuse 
võimalust pakutakse igale uuele 
asendushoolduse perele ning va-
jaduspõhiselt ka neile, kes juba 

mõnda aega on last kasvatanud 
ning on tekkinud vajadus tõhusa-
ma toe järele. Peretoe teenus 
annab asendushooldust pakku-
vatele peredele senisest suurema 
kindlustunde, et pered ei jää oma 
muredega üksi ning probleeme 
on võimalik avastada ja lahen-
dada võimalikult vara. Lisainfo: 
https://sotsiaalkindlustusamet.
ee/et/uudised/asendushoolduse-
tugiteenustest-2021-aastal
• Puudega laste tugiteenuste 

ESFi toetus liigub kohalikesse 
omavalitsustesse

Alates 2021. aastast saa-
vad raske ja sügava puudega 
lapsed lapsehoiu-, tugiisiku- ja 
transporditeenuseid vaid oma 
kohaliku omavalitsuse kaudu ega 
pea täiendavalt sotsiaalkindlus-
tusametisse pöörduma. Lapsev-
anema jaoks muutub tugiteenuste 
saamine lihtsamaks ja kiiremaks, 
sest enam ei tule esitada taotlusi 
mitmele asutusele ja lapsevanem 
saab teenuste saamiseks pöördu-
da edaspidi ainult oma kohaliku 
omavalitsuse poole, kes võimaldab 
omavahendite ja Euroopa Sot-
siaalfondi (ESF) toetusega lastele 
vajalikud teenused. Kohalikele 
omavalitsusele loob see võimaluse 
ise hinnata ja otsustada teenuste 
vajaduse üle ning saada ülevaade 
teenustele kuluvatest summad-
est ja vajalikest teenusmahtudest. 
Kohalikele omavalitsustele eral-
datava toetuse summa aastatel 
2021–2022 on 13,6 miljonit eurot. 
Igale omavalitsusele on määratud 
konkreetne summa, mis sõltub 
teenust saavate laste arvust ning 
toetuse kasutamiseks on sotsiaal-
kindlustusamet sõlminud lepin-
gud 76 kohaliku omavalitsusega, 
kus elavad puudega lapsed. Lisain-
fo: https://www.sotsiaalkindlus-
tusamet.ee/et/uudised/puudega-
laste-tugiteenuseid-saab-uuest-
aastast-kohalikust-omavalitsusest
• Lihtsustub esmasesse psüh-

hoosi haigestunute sotsiaalse 
rehabilitatsiooni saamine

2021. aasta algusest võimal-
datakse sotsiaalse rehabilitatsioo-
ni teenust ravimeeskonna hin-
nangu alusel. Teenuse saamise 
eelduseks ei ole puue, töövõime 
osaline puudumine või püsiva 
töövõimetuse olemasolu ning 
inimene ise ei pea teenuse saa-
miseks enam taotlust esitama. 
Vajaliku sotsiaalse rehabili-
tatsiooni teenuse taotlemiseks 
tuleb pöörduda sotsiaalkindlus-
tusametisse ning tööalase reha-
bilitatsiooni saamiseks töötukas-
sasse. Edaspidi algab esmasesse 
psühhoosi haigestunu taastumine 
juba meditsiinisüsteemis to-
imuva aktiivravi ajal ja rehabili-
tatsiooniteenustega saab alustada 
sujuvalt, kas juba aktiivravi lõp-
pfaasis või kohe pärast seda, pak-

kudes kompleksselt taastumist 
toetavaid tegevusi inimesele ja 
tema lähedastele ning vajaduse 
korral proaktiivset abi. Lisainfo: 
https://www.sm.ee/et/uudised/
uuest-aastast-lihtsustub-esma-
sesse-psuhhoosi-haigestunud-
inimeste-jaoks-sotsiaalse
• Kuulmispuudega lapsed 

ja pensionärid saavad kasutada 
kaugtõlketeenust

Alates 1. jaanuarist võimal-
datakse kaugtõlketeenust peale 
tööealiste ka kuulmispuudega 
lastele ja vanaduspensionieali-
stele. Kaugtõlge on eelkõige 
mõeldud kiirete igapäevaelu 
asjade ajamiseks, teenust saab 
maksimaalselt kasutada 30 minu-
tit korraga. Kaugtõlke teenust 
saab kasutada Skype’i vahendu-
sel esmaspäevast reedeni kella 
9–17ni ja laupäeviti kella 10–
16ni. Lisainfo: https://sotsiaal-
kindlustusamet.ee/et/uudised/
kaugtolketeenust-saavad-uuest-
aastast-kasutada-ka-kuulmispuu-
dega-lapsed-ja-eakad
• Alustab abivahendite pi-

lootprojekt
1. jaanuarist 30. juunini kestab 

sotsiaalkindlustusameti pilootpro-
jekt, mille eesmärgiks on võimal-
dada abivahendeid puude või 
töövõime languseta tööealistele 
inimestele. Abivahendite soet-
amise eelduseks on arsti või mõne 
muu spetsialisti tuvastatud abi-
vahendi vajadus ning väljastatud 
abivahendi tõend. Pilootprojek-
tis osalevate ettevõtete kontaktid 
avaldatakse alates jaanuarist sot-
siaalkindlustusameti kodulehel. 
Rohkem infot: https://sotsiaal-
kindlustusamet.ee/et/puue-ja-
hoolekanne/abivahendi-vajajale
• Töökeskkonna riski-

analüüsid kolivad tööelu in-
fosüsteemi TEIS

1. märtsist avaneb tööandjatel 
võimalus esitada töökeskkonna 
riskianalüüs uue tööinspektsiooni 
tööelu infosüsteemi (TEIS) töö-
vahendi kaudu, mis lihtsustab 
tööandjatel töökeskkonna riskide 
hindamist ja vähendab ette-
võtjate ja riigi halduskoormust. 
Tööandjale kuvatakse süsteemis 
tema ettevõtte tegevusalale asja-
kohased ohud ja antakse ka tüü-
pilised abinõud nende ohtude 
maandamiseks. Ettevõtja võib is-
eteeninduse kaudu olemasoleva 
töökeskkonna riskianalüüsi üles 
laadida või selle iseteeninduses ol-
eva töövahendi abil koostada. In-
fosüsteem aitab tõhustada sihitatud 
töökeskkonna ja töösuhete järel-
evalvet, parandada andmekvali-
teeti, tagada andmete turvalisust ja 
andmevahetust erinevate asutuste 
ja tööandjatega kiiremaks muuta. 
Kontrollige juba täna oma ettevõtte 
töökeskkonnaga seotud andmeid: 
https://iseteenindus.ti.ee/login
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Kommentaar
ARTO SAAR 

Järva vallavanem 

Ülle Mülleriga on mul se-
ni olnud vaid positiivsed ko-
gemused, olles aastaid Paide 
kultuurikeskuse, hiljem Paide 
Teatri- ja Muusikamaja nõu-
kogu liige. Tema entusiasm ja 
särasilmsus on olnud imetlus-
väärne. Tal on nii palju koge-
musi, koostöö alustamine meie 
kultuuriinimestega peaks mi-
nema valutult, tutvustusringi 
ei pea tegema, sest koostööd 
maakonna tasandil on ju nii 
palju tehtud. Tore, et saime 
tuua Karinult pärit hakkaja 
kultuuriinimese tagasi Järva 
valda. Tähtis on, et kultuurielu 
oleks ühtse koordineerimise all 
ja kultuuritöötajad käiksid ühte 
jalga, säiliksid endiste valdade 
tavad ja tekiksid ka uued. 

50 16 68950 16 689
PUISTEVILLA PAIGALDUSPUISTEVILLA PAIGALDUS

PUISTEMEES.EEPUISTEMEES.EEPUISTEMEES.EE

ARNIKA TEGELMANN

Sellest aastast töötab 
Järva valla kultuuritöö 
spetsialistina Ülle Mül-
ler, kes peab tähtsaks 
meeskonnatööd ja ei 
jäta jonni enne, kui as-
jad tehtud.

Ülle ongi oma sõnul töötanud 
vaid kultuurivaldkonnas, sest mis 
see Paide gümnaasiumi huvijuhi 
ametki muud oli. „Laiendasime 
oma tegevusi üle mitme maakon-
na, tegime mälumängu „Meedia-
mull”, milles lõid kaasa ka Pärnu, 
Viljandi, Raplamaa koolid. Auhin-
nad oli suured: võitjad käisid ühel 
aastal Helsingis tutvumas sealse 
raadio- ja teletööga, ja teisel aastal 
samal eesmärgil Riias. Uhke värk. 
Kust see raha tuli? Küllap ma pro-
jekte kirjutasin,” meenutab Ülle. 
„Sel ajal toimusid ka fi lmiõhtud: 
näiteks enne vaatasime kultuuri-
keskuse suures saalis fi lmi ja siis 
mängis tantsuks Tanel Pader ja 
Th e Sun. Noored olid ka nii äge-
dad! MoeP.A.R.K. kolis ka sel ajal 
koolist kultuurikeskusesse.” 

Mis seal salata – üle õue kul-
tuurikeskusesse kolis Üllegi. Seda 
juhtima. „Läksin selle mõttega, et 
olen seal seitse aastat. Olen see 
inimene, kes ei planeeri olla ühel 
ametikohal pikalt. Pärast viiendat 
aastat saad oma töö vilju nautida 
ja kui oled täie rinnaga panusta-
nud, ammendad ennast. Mina 
jäin kultuurikeskusesse pidama 
siiski peaaegu kaheteistkümneks 
aastaks ja tunnen, et olen andnud 

kõik, mis mul anda oli. Viimased 
aastad pingutasin Paide Teatri 
sünni nimel. Läksin selle mõttega 
ka Tartu Ülikooli kultuurikorral-
dust õppima (Ülle on lõpetanud 
ka Tallinna Pedagoogikaülikoo-
li kultuurinõuniku, kultuuri- ja 
kunstimänedžerina – toim) ja 
aastatel 2016–2018 omandasin 
magistrikraadi, lõputöö teemaks 
teater ja selle loomine Paidesse.” 

Ja Üllel pole kombeks jonni 
jätta enne, kui asjast asja saab. 
Ta peab oma teeneks ka näiteks 
Vanemuise teatri meelitamist 
Paidesse. „Käisin ise Vanemui-

ses külas ja selle tulemusena sain 
siia igal aastal jaanuaris toimuvad 
“Memory” kontserdid,” ütleb ta.

Paide kultuurikeskusest kasvas 
tema juhtimisel Paide Muusika- 
ja Teatrimaja (PAMT) ning sai 
loodud Paide Teater. Pea tosina 
aasta jooksul algatas ta erinevaid 
ettevõtmisi. Üks esimesi oli 2008. 
aastal loodud maakondlik folk-
looripäev Paide jõulufolk, mis 
toimub edukalt siiani. „Viimane 
projekt, mille algatasin 2019. aas-
tal, oli Hooviteatrite festival, maa-
kondlikul tasandil olen olnud ak-
tiivne Järvamaa kultuuri nõukoja 

juhatuse liige. Olen olnud paljude 
maakondlike kultuurisündmuste 
korraldusmeeskonnas, sh laulu- 
ja tantsupeod.” 

Eelmisel kevadel otsustas Ülle 
ametist lahkuda, sest kõik sai na-
gu tehtud. „Sain maja täisvõimsu-
sega tööle, kogu aeg oli tegevust. 
Kui varem toimusid suure saali 
laval õhtuti rahvatantsuproovid, 
siis nüüd oli nii, et kui üritust 
või kontserti polnud, oli sel õh-
tul suures saalis kino. Igal õhtul 
oli, mida tarbida. Eks maja tihe 
kasutus tekitas ka pingeid,” tun-
nistab Ülle.

Järva vald sai 
endale jonnaka 
kultuurijuhi 
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RAHVAMATK
XLIV 
A. H. Tammsaare-nimelise Järva valla 

KIRJANDUSPREEMIA 
laureaadi väljakuulutamine

PÄEVAKAVA:
11:00  rahvamatkale registreerimine 
 Järva-Madise endises vallamajas
11:55  kirjanduspreemia laureaadi väljakuulutamine
12:00 rahvamatka start
RAJAL SPORTLIKUD JA KIRJANDUSLIKUD MÄNGUD. 

Bussiajad matkale:  

11:00 Orgmetsa, 11:10 Ahula koolimaja, 11:15 Seidla, 
11:20 Kaalepi, 11:00 Lehtmets-rist, 11:15 Albu, 11:20 Männi

Osalustasu 
1 €, lapsed tasuta. Toidutalong 3 €.

Täpsem info ja gruppide eelregistreerimine:  
Malle Lomp 5096 797 , 
www.vargamae.ee 

Raamatuid lugeda, õppida ei olegi kunst, raamatuid mait sta on suur kunst 
A. H. Tammsaare

Järva vald
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AUHINNAD! 

Otepääl toimusid 20. det-
sembril laskesuusatamises IBU 
karikasarja koondise katsevõist-
lused. Ilmar Udam selgitas, et 
IBU karikale saab Eestist sõita 
viis meest ja kuus naist. Sisuliselt 
on see riigi B-koondis ehk need, 
kes ei mahu maailmakarikasarja 
ehk A-koondisesse. Kohal olid 
peale A-koondise kõik meie pa-
remad laskesuusatajad. Koroo-
napiirangute tõttu võib võistlusi 
korraldada vaid profi sportlastele 
ja koondise kandidaatidele. Star-
ti lubati ka noortekoondise kan-
didaadid. Osalema olid tulnud 
ka mõned Läti koondise tugevad 
liikmed. Algselt pidi samal ajal 
toimuma Baltic Biathlon Cup, 
kuid koroona tõttu asendati see 
katsevõistlusega.

Sõideti individuaaldistantsi 
ehk nelja tiiruga pikemat dis-
tantsi, iga möödalasu eest lisati 
ajale 45 sekundit. Meestel tuli 
läbida 2,5 km ringi viis korda 
ehk kokku 12,5 km. Meeste 
võistluse võitis lätlane Renars 
Birkentals, kes kuu aega varem 
oli Kontiolahti maailmakarika 
etapil jõudnud 88. kohale. Tei-

seks tuli Robert Heldna, kes on 
samuti Eesti A-koondises maa-
ilmakarikasarjas osalenud. 

Erakordselt hästi õnnestus 
võistlus alles 16-aastasel Mehis 
Udamil, kes jagas kolmandat 
kohta lätlase Rudis Balodisega, 
kes Kontiolahti maailmakari-
ka etapil oli kõrgel, 58. kohal. 
„Seejuures oli neil sõidus täpselt 
sama aeg ja nad lasid ka sama 
palju trahve (3). Võitjale kaotati 
16,5 sekundit,“ täpsustas Ilmar 
Udam. „Mehis ütles, et sõidukii-
rus oli tol päeval vilets, laskmine 
aga õnnestus.“

Võistlusel osales kokku 25 
meest.

Koondis pannakse kokku 
kolme võistluse põhjal, arves-
se lähevad ka 2. ja 3. jaanuaril 
Otepääl toimunud Eesti meist-
rivõistlused (sprint ja ühisstart). 

Pärast võistlusi tunnistas 
isa Ilmar, et Mehisel ei läinud 
hästi. „Ta startis ainult esime-
sel päeval ja vigastas jalga nii, 
et lastes pidi ühe suusa alt ära 
võtma ja teenis kolm trahvi. Sel-
legipoolest tuli M19 arvestuses 
sprindis ehk 10 kilomeetris viies 

koht. Aga teisel päeval treener 
teda starti ei lubanud,“ rääkis 
Ilmar Udam. Küll oli aga selge, 
et koondise uks IBU karika-
sarjas osalemiseks on selleks 
korraks suletud. „Sinna võeti 
neli täiskasvanut ja üks noor-

mees M19 vanuseklassist. Meie 
hooaja põhieesmärk on noorte 
MM, mis toimub veebruari lõ-
pus Austrias.“

Et sinna pääseda, tuleb esmalt 
veebruari alguses läbida katse-
võistlused Baltic Biathlon Cup 

Lätis, kuid kas need toimuvad ja 
kas üldse reisida saab, ei osanud 
Ilmar Udam veel öelda. Noor-
tevõistlusi praegu korraldada ei 
tohi. „Ära jääb kahjuks ka kogu 
rahvusvaheline noorte IBU kari-
kasari (IBU Junior CUP), millel 

Mehis lootis osaleda,“ lisas Ilmar 
Udam.

Esimene IBU karikasarja 
etapp toimub 11.– 23. jaanuari-
ni Saksamaal Arberis, sarnases 
„tervisemullis“, nagu korralda-
takse ka maailmakarikasarja. 
IBU karikal osalevad riikide B-
koondised, vahel ka mõned A-
koondise liikmed. Ilmar Udam 
teadis, et näiteks Norras ei las-
tagi juunioreid täiskasvanute 
võistlustel starti, kuigi nii mõ-
nigi oleks täiskasvanutest parem. 
„Saavad võidu maitse liiga vara 
suhu ja tüdinevad. Lapsepõlv ei 
pea nii vara lõppema,“ ütles ta.

5. jaanuaril oli Mehis taas 
rajal, sedapuhku Otepääl Eesti 
meistrivõistlustel laskesuusa-
tamises.  Udamite pere (pildil) 
teenis kolm medalit: Maanus tuli 
M15 vanuseklassis sprindis (3 x 
1,5 km) nelja trahviga hõbeme-
dalile; Mehis M17 vanuseklassis 
(3 x 2,5 km, trahve 1 + 3) samuti 
hõbedale; Ilmar Udam tegi aga 
poegadele silmad ette ja saavutas 
M40 vanuseklassis (3 x 2 km, 
trahve 0 + 2) esikoha. „Elu parim 
laskmine!“ tunnistas ta.  

Lootus pääseda karikasarja veel luhtus

„Töö, töö, töö,“ ütles Valgehobusemäe 
suusa- ja puhkekeskuse juht Kalju Kerts-
mik neljapäeva, 7. jaanuari varahommi-
kul. „Vaba aega pole minutitki. Tööpäe-
vad on 13-tunnised. Öö jooksul on tul-
nud 50 meili – neile tuleb vastata. Ini-
mesi käib pidevalt. Rajad vaatame üle 
iga päev. Avatud on 3 ja 5 km vabatehni-
karajad, hooldame neid lumerulliga, 
mis tagab hea kvaliteedi. Klassikajäl-
jeks pole veel piisavalt lund, seda tooda-
me pidevalt juurde, sest kui tuleb sula, 
looduslik lumi sulab. Igal hommikul 
hooldame ka tõstukit.“
Tõstukiga saab nii lumelaua- kui ka 
mäesuusanõlvale ning lumelauakros-
sirajale (kõrguste vahe 33 m ja lasku-

mise pikkus 220 m), tõstuk viib ka lu-
merõngarajale.
Kertsmik oskas öelda kolm põhjust, 
miks keskuses sel aastal nii palju külas-
tajaid on: esiteks – Euroopasse ja muja-
le reisida ei saa; teiseks – inimesed on 
koroonast tüdinenud ja tahavad õue. 
„Kolmandaks – eelmise aasta talv jäi 
vahele,“ ütles Kertsmik. Tema tähelepa-
nekut mööda on paljud  talispordihuvili-
sed Tallinnast ja Harjumaalt, aga siia 
sõidetakse üle Eesti. „Tõstuk jääb seisma 
ja suusaradadel kustuvad tuled õhtul 
kell kaheksa.“
Esmaspäeviti on keskus suletud.
See pilt on tehtud teisipäeva õhtul kella 
kuue paiku – suusahuvilisi jagub.

Toomas Tammik
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SÜNDINUD 
DETSEMBRIS: 

(SÜND VORMISTATUD)

ELERY TÕNISSON
KENDRA KIRSPUU

VOLDEMAR LAUBE
ARVO MAAREND

ENNO SASS
MATI VEERSALU

VLADIMIR LENNUK
LEMBI TARASSOVA

MARET SOOME
URVE VALDES
ELLE RUSSAK
ANNE ÜLPER

HEDA TŠERNJAVSKI
SVETLANA JELENSKAJA

Väljaandja Järva Vallavalitsus

Järva -Jaani, Pikk 56, info 5341 3625

Tiraaž 4300

Toimetaja Arnika Tegelmann, arnika@aleht.ee

Trükk AS Printall

Toimetus ootab kaastöid iga kuu viimase 

täisnädala esmaspäevaks.

Fekaalivedu 
Järvamaal
pütt suurusega 8 t ja 16 t, voolikud kuni 50 m

Tellimine: 527 6087 Valeri
Hunting Grupp OÜ

Puurkaevude ja maasoojus-puuraukude puurimine, 
projekteerimine ning hooldus.
Vee- ja kanalisatsioonitorustiku rajamine, reoveemahutite, 
septikute, biopuhastite, süvaveepumpade ja veefiltrite 
paigaldus ning hooldus.

+372 5569 4310; taavi@puu esi.ee                        puurvesi      rv

www.puurvesi.ee 

Nüüd Koerul 
oma 5-kohaline 

TAKSO
TELLIGE JA SÕITKE

Tel 5303 0415

 FEKAALIVEDU
 VÄLIKÄIMLATE RENT

tel. +372 452 2002
e-mail:agri@speq.ee
www.fekaaliabi.ee

Tel 5565 8919 • amblapuit@gmail.com 
Pikk tn 6, Ambla

Akende, uste ja muude 
puidutoodete valmistamine 

tellimuse peale.

PAKUME ARBORISTI 
TEENUSEID

Ohtlike puude raie
Seisukorra hindamine
Puuhooldustööd
Hekkide hooldus
Võrade sidumine
Puiduhakkuri teenus,

   Ø 20cm

Kutsetunnistused
141998, 141999

Reigo:   5800 1880
Gustav: 5919 2441
viruarborist@gmail.com

• SÕIDU-, JA VEOAUTODE, PÕLLUMAJANDUS- 
   JA METSATEHNIKA REMONT

• KEEVITUSTÖÖD
• REHVITÖÖD (sõidu- ja veoautod, traktorid)

Albu, Järva vald •Tel 5198 9888 • Hunting Grupp OÜ

MARK tel 5332 7568 HEIKKI tel 514 8238

info@albumetsnik.ee

ALBUMETSNIK.EE

Reakuulutused
OÜ Estest PR ostab metsa- ja põllu-

maad. Tel 504 5215, 514 5215,   

info@est-land.ee

Metsa-ja põllumaa ost Järvamaal.  

Info 510 2224. info@impeerium.ee

Sõiduautode kokkuost. Tuleme ko-

hale üle Eesti. Tel 553 3060. Väga 

kiired tehingud! Raha kohe kätte!

Metsa korraldamine, hindamine ja 

nõustamine.    

aarne.su@metsakorraldus.ee,   

516 5071, Aarne 

Müüa saetud, lõhutud küttepuud! 

Eri pikkused. Ka 3 meetrised. Halu-

masinateenus Koerus.   

Tel 558 4210.

Rendile anda korvtõstuk Niftiy. Tõs-

tekõrgus 14 m. Tel 558 4210

Igasuguse elektroonika remont, arvu-

tite remont. Täpsem info  web.zone.

ee/teleriteremont/  Tel 5810 4539, 

es3rid@gmail.com Järva-Jaani

Lumelükkamisteenus. Kontakt 

5618 7373 ja 5306 0119.

KOERU AUTO OÜ 
PAKUB

• Mini kopp-laaduri teenust
• Auto sise-välipesu teenust
• Tööstus-lao ruumide renti

Info tel 5559 9393
www.koeruauto.ee

Tiigi 6, Koeru

Tel 525 8325
reneviljat@gmail.com

OSTAN
IGASUGUSEID VANU FOTOSID

 JA KOOLILÕPU MÄRKE

TÜRI FOTOGRAAF
RENÈ VILJAT

 ◆  


